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OPINIÓ

Heladas 
amargas

EDITORIAL //

camp valencià

L os efectos de las heladas han dejado un rastro de pérdidas
importantes tanto para esta campaña como para la que

viene. Las heladas son un episodio del que prácticamente nunca
se escapa el sector agrario valenciano y esta vez no ha sido di-
ferente. Muchas han sido las comarcas de nuestro territorio que
se han visto afectadas por las bajas temperaturas de las olas de
frío siberiano que han visitado el país y, cuando en muchas zonas
los productores estaban a punto de recoger su producto, pues
se han dejado ver las heladas. Los cultivos más afectados son
las hortalizas, cítricos, frutales de variedades tempranas como el
melocotón y la nectarina, fundamentalmente, los nísperos y los
almendros con la flor más avanzada. En las hortalizas práctica-
mente todas las de temporada han sufrido daños de importancia
(alcachofas, habas, patatas, lechugas, algunas coles y brócoli,
etc.) Los daños en alcachofa han sido tan grandes en determi-
nadas zonas que gran parte de la producción no servirá ni si-
quiera para la industria conservera. Ante la gravedad de los
daños confiamos en la respuesta de las Administraciones (Go-
bierno central y Generalitat) pues tras las nefastas consecuen-
cias de la bacteria E-coli, las heladas son otro duro palo para las
maltrechas rentas de los agricultores.  Necesitamos reducciones
fiscales y de las cuotas de la seguridad social, pero también ayu-
das directas para arranque y replantación ya que en algunas
zonas los efectos sobre el arbolado han sido devastadores.

Pedimos, así mismo, que se extremen las inspecciones de la
fruta que sale a los mercados para evitar el envío de mercancía
helada que pudiera provocar un hundimiento de la campaña. 

LA TIRA // por QUIQUE
DIT AIXÍ*

La Conselleria d’Agricul-
tura acaba de presentar el
Codi de Bones Pràctiques
Comercials com una de
les solucions a la millora
de la transparència en les
relacions comercials en el
sector agroalimentari. Ara
bé, cal destacar que és
d’ús voluntari i només es
pot aplicar a les comar-
ques valencianes.



Un món sense trellat ni sentit comú
TRIBUNA // Llúcia Labiós. Àrea de Comunicació de LA UNIÓ

OPINIÓ camp valencià

Les reduïdes xifres en inversió per al sector agrícola que s’han
fet en les darreres dècades són lamentables i tenim a les

portes una reforma de la Política Agrària Comuna (PAC) que
hauria de portar implícit un pressupost que permeta ajudes di-
rectes a la renda dels llauradors i ramaders perquè són els que
patixen la volatilitat dels preus, el lliure comerç i tenen més di-
ficultats per a accedir al finançament. ¿És just oferir des de
Brussel·les una ajuda que només estiga lligada a la producció
i al compliment d’ajudes mediambientals? Doncs no.  Estareu
amb mi que no tots estem en les mateixes condicions, perquè
existix una competència deslleial davant les importacions de
productes d’altres països als qui no se’ls requerix el mateix que
a nosaltres en matèria de normativa de producció. Tenim mol-
tes carències en este marc de l’agricultura i el desenvolupa-
ment rural i és que no es posen damunt la taula els
mecanismes que puguen posar fre als abusos de la gran dis-
tribució que domina el mercat.  

El sector agrari necessita un reconeixement diferent, una altra
predisposició per part de les polítiques que l’han de gestionar
i, els productors han d’estar alerta del que pot suposar no arri-
bar a un consens que els beneficie i, com no, les administra-
cions hauran d’obrir bé els ulls i contribuir a este canvi radical
de les maneres de fer i desfer en detriment de la nostra agri-
cultura i ramaderia, que porten entre les mans els qui manen a
Brussel·les.   

Mai és tard -crec- per a reaccionar i posar les coses al seu lloc,
reconèixer la influència del camp en l’economia mundial i tornar
a començar. Ja és hora de donar suport conscientment a un
sector primordial per a la supervivència de la gent. Bé, és la dita
molt correctament usada de “Som el que mengem”, però és
que el que mengem deriva de la nostra terra!, per què, llavors,
l’hem de ningunejar?, no importa la nostra salut? I és que no
parem! sempre lluitant per preus justos en tots els sectors;
sempre treballant per les inversions, per les ajudes...¿En quin
altre sector econòmic es consentix fer i desfer, fixar els preus
que es considere i ací no ha passat res?. No s’entén, la veritat
siga. Però el ben cert és que sense eixe reconeixement, sense
eixa consciència social, eixe suport amb majúscules de les ad-
ministracions, amb polítiques agràries que no ballen l’aigua a

ningú, i que esta lluita done uns resultats in crescendo de les in-
versions a l’agricultura des de ja. Tant de bo! Doncs, bé, les ad-
ministracions públiques haurien d’assumir les seues
responsabilitats, planificar-se millor, fent un repartiment igualitari
en tots els sectors de l’economia i actuar; no ens servix ja, al
sector agrari, la bona predisposició, de boca, mentre es mira
cap a un altre lloc i mentre s’asfixia als professionals agraris
amb la mala gestió i la indiferència.  Em resistisc a imaginar
l’escenari d’un món sense agricultura i ramaderia. Però, si con-
tinuem així, no tindré més remei que constatar un món sense
seny ni sentit comú.  

En nuestro vivero podrá adquirir 
PLANTAS CERTIFICADAS, lo que le 
garantiza la sanidad e identidad 

varietal de las mismas.
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EL CAMP ES VIDA: FES-LO TEU camp valencià

La societat valenciana parla del camp i del seu futur

PERSONATGES DE LA SOCIETAT VALENCIANA // Isabel Moleres i Manolo Boix

El CAMP ÉS VIDA: FES-LO TEU és una campanya de sen-
sibilització que està realitzant LA UNIÓ de Llauradors i Ra-
maders; se sent identificat amb el missatge?. Què
representa l’agricultura i els llauradors per a vostè?
Isabel Moleres: Para mí son parte importantísima de mi vida.  Mis
antepasados fueron agricultores y de hecho, gracias a la agricul-
tura y a los agricultores estamos en mi familia donde estamos y
somos lo que somos porque con su trabajo, su constancia, su
amor a la tierra, su honestidad, sus contratos firmados con un sim-
ple apretón de manos y lo que ello significaba, mi familia es lo que
es.  Mi padre no siguió la tradición en su trabajo porque fue mé-
dico pero primos hermanos suyos aún siguen en la tradición de la
tierra.  ¿Quién no ha visto el amor que los agricultores sentían por
la tierra que les daba de comer y era su medio de vida?  En la casa
familiar de Sollana todavía hay herramientas de las de hace 100
años con las que, en aquel entonces se labraba la tierra. “For-
ques” hechas a mano, de ramas de árboles, adornan la pared del
patio de la casa y las conservamos con todo el cariño del mundo.
Manolo Boix: Pel fet de viure a l’Alcúdia, un poble d’onze mil ha-
bitants a la Ribera Alta del Xúquer, el camp per a mi està al final
del carrer. No és una frase retòrica… Eixint de casa, des del
cantó, si mires a un costat i a l’altre ja veus el verd de l’horta. I no
sé per què, pensar en esta descripció, em porta a la meua infan-
tesa quan el patejava  ben a gust en els meus jocs infantils o bus-
cant nius de teuladins o merles.
Però si en lloc del camp parlem d’agricultura, de llauradors, al
meu poble encara hi ha molts i a aquests jo ja no els veig d’una
manera tan bucòlica. Ells diuen que l’agricultura va mal i deu ser
cert ja que en molts camps, en lloc de tarongers o bresquilleres,
tan sols hi ha esbarzers i brossa, molta brossa. I com va pronos-
ticar un amic meu allà pels anys 80, “Si el camp va mal, prompte
vorem esbarzers per damunt els arbres”, i ja ho tenim ahí.
Com pot trobar l’agricultura el seu dinamisme? Està en pe-
rill d’extinció?
Isabel Moleres: ¿Encontrar el dinamismo de algo que parece
que va de capa caída?. Lo que desde luego sé que se debería
hacer es apoyar las iniciativas de las personas que están dedi-
cadas a tan encomiable y tradicional tarea en esta nuestra Co-
munitat.  Muchas veces nos preguntamos cuál es el motivo para
que se promocionen más los productos que vienen de allende
los mares que los de unos kilómetros a la redonda.  ¿Hay mejo-
res tomates que los valencianos?  ¿Hay mejores naranjas que las
valencianas?  Solo son ejemplos pero, ¿cómo es posible que te-
niendo estos productos aquí traigamos los de fuera porque salen
más a cuenta?  No creo que esté en peligro de extinción algo que
es la base de la alimentación de las personas, solo que hay que
ver lo que tenemos en casa y no irnos a buscar afuera cosas que
tenemos aquí.  Ayudas y apoyos a los de casa serían muy de de-
sear y nunca están de más!.

Manolo Boix: Els entesos diuen que es necessita un canvi d’es-
tructures. No sóc cap expert, però imagine que deu ser un re-
plantejament total dels camps, regadius, plantacions, magatzems
de maquinària, etcètera; és clar que tot el que he dit suposa molts
diners i es difícil afrontar-ho un tot sol, però observe que si altres
negocis es munten com a societats empresarials, perquè no s’ha
de poder organitzar el camp d'una manera semblant? Abans un
llaurador i la seua família podien viure amb 25 fanecades de terra,
però hui per hui això ja no pot ser. A la resta d’Europa ja fa anys
que es donaven ajudes per a què una família de llauradors tin-
gueren finques adients a les seues necessitats en funció dels con-
reus de la zona, i no parlem de fanecades, sinó d’hectàrees. Eixes
ajudes al nostre país no van quallar mai, si és que algun govern
les va arribar a posar en marxa, però ara sí que s’haurien d’orga-
nitzar explotacions de dimensions més adequades concentrant-
ne les més menudes i on el llaurador fóra l’únic protagonista com
a amo i treballador.

Què demanaria a les administracions i a la societat; què cal
fer per al futur?
Isabel Moleres: Creo que en parte ya he contestado a la pre-
gunta  pero insisto:  Más ayuda a las personas que intentan
sacar adelante el producto de la tierra, más apoyo a las perso-
nas que se preocupan de su trocito de tierra y de los productos
propios de la zona.   La Comunitat Valenciana es o era una zona
de “minifundios” y a lo mejor eso es más caro de trabajar que un
latifundio pero pienso que habría que estudiar la forma de sacar
el máximo partido a lo que tenemos -que no es poco- y ayudar
a aquellos que se pasan la mitad del tiempo “mirando al cielo”
para ver por donde va a caer lo que va a caer y cuánto va a caer.
Yo insisto siempre en que hay que apoyar los productos caseros
lo primero y si hay que importar que sea lo que aquí no se puede
producir.  Pero claro, esta es una opinión y desde luego la llevo
a cabo a la hora de comprar. La agricultura doméstica, donde
quiera que esté el domicilio, debe siempre apoyarse y promo-
cionarse.  Son la base de la vida de muchos países.
Manolo Boix:  A l’administració, que posés en marxa ajudes i
personal qualificat per a orientar i crear estes noves empreses,
legislant adientment per a què les ajudes no caigueren en mans
de societats anònimes o grans terratinents. Cal pensar primer en
el llaurador, les persones, i després en el camp. 
Al llaurador, que s’oblidés del seu individualisme i pensés en el
futur dels seus fills i la seua terra. 

I a la societat, sobretot als bancs, que si fan possible la cons-
trucció d’un camp de futbol, facen també possible que unes per-
sones amb idees, ganes de treballar i ingeni per a crear riquesa i
llocs de feina, tinguessin facilitats per obtindre els préstecs
adients. 

Continuem el nostre viatge als pensaments i idees
de personatges de la nostra societat i fem parada
amb Isabel Moleres, presidenta de Manos Unidas
a València, i amb l’artista Manolo Boix. A tots dos
els afecta veure l’estat de l’agricultura quan fan
una ullada al que han viscut en altres temps. I és
que ja no és el que era./  LLÚCIA LABIÓS
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CÍTRICS // Protestes

LA UNIÓ protesta davant les cadenes alemanes Lidl i Aldi
per “l’abús” sobre els preus dels cítrics valencians

Al voltant de 300 productors de cítrics s’han concentrat
davant els supermercats de les cadenes alemanes Aldi i
Lidl a Alfafar (València) per a bolcar 1.200 quilos de ta-
ronges i clementines en protesta per la seua “actitut abu-
siva” i han reclamat a les administracions que eviten la
ruïna dels citricultors. / REDACCIÓ

Les dues companyies de capital alemany s’han caracteritzat
per utilitzar cítrics com a reclam de les seues polítiques co-

mercials, especialment agressives en matèria de preus. 

Val a dir que esta protesta s’emmarca en la campanya de mo-
bilitzacions que han encetat els citricultors de la Comunitat Va-
lenciana per tal d’exigir solucions als problemes que arrossega
el sector i protestar per la crisi de rendibilitat dels productors.  

Ramón Mampel, secretari general de LA UNIÓ, afirma que “és
molt trist que la Generalitat només actue quan eixim al carrer a
protestar però per a nosaltres ja és l’última oportunitat que
donem per a què se solucione este problema. Des de LA UNIÓ
ens plantegem accions més contundents”. 

A banda, Mampel s’ha referit a “l’actitut abusiva de la gran dis-
tribució que fa i desfa quan vol” i també dels operadors co-
mercials, sobre els qui ha demanat que “se’ls retire la llicència
d’activitat als que no paguen, renegocien tractes i als que no
paguen un preu digne i just als llauradors”.

Pla de treball

S’ha establit un pla de treball, que fins el moment s’està complint
i setmanalment es mantenent dues reunions. En una d’elles es
treballa per a presentar propostes conjuntes de millora de la PAC
i en l’altra s’analitza amb detall la situació del sector, pel que fa a
producció, exportació, transformació, etc., per a posar en marxa
mesures per a salvar el que queda de campanya; Però sobretot
per a què en les pròximes no s’estiga en la mateixa situació. 

OPINIÓ // Ciutat sense llei
per José Ramón Urbán
Responsable del sector citrícola de LA UNIÓ

Imaginem el desert més pròxim, les
muntanyes àrides d’Almeria, un es-

cenari apropiat per a un llargmetratge
al que el gran mestre del teatre de
l’absurd, Samuel Beckett, no podria re-
sistir-se a dirigir.  Per tindre, tenim tots
els actors, i molt ben preparats, vos ho
puc assegurar. D’esta manera, emmar-

caríem la pel·lícula que protagonitzen tots els agents
de la cadena, des del productor, comerços, coopera-
tives, administracions i consumidors, però amb un
final força diferent segons que els protagonistes prin-
cipals foren uns o altres. 

El sector citrícola és un sector com una d’eixes ciutats
sense llei aparegudes al llarg de la història a la gran
pantalla. Tenim el sherif, que és l’administració i que
no revisa ni regula les actuacions dels diferents ope-
radors; un sector comercial que, com a les pel·lícules,
han de fer front com si es tractara d’un dol per a
competir pel mateix producte, en el mateix mercat,
en les mateixes èpoques de l’any i amb els mateixos
clients...I, amb cara d’estupefacció, a l’altra banda de
l’escenari, sense tindre possibilitat de defensan-se,
sense cap ardit i vehemència, estem els productors,
formats i sense pistoles.

Ja està bé de què ens prenguen el pèl. No és possi-
ble que  sent el citrícola un sector en el nostre terri-
tori que té el 60% de la producció estatal i que, a
més, tingam pràcticament el mercat europeu, no
sigam capaços d’establir unes regles de joc on tots
guanyem. 

S’ha de recordar, per suposat, que esta situació l’a-
rrosseguem des de fa molts anys, encara que en els
darrers temps ha anat degradant-se de tal manera
que ens trobem davant un sector sense regulació de
preus, sense transparència en la formació dels ma-
teixos, sense un contracte que garantisca la defensa
jurídica davant els abusos d’algun comerç privat, amb
una distribució que té tota la capacitat negociadora
perquè té una posició de domini al mercat i sense
que el Tribunal de la Competència faça res, llevat d’e-
metre informes defensant els poderosos, i per a més
inri, amb una falta d’inspecció als supermercats que
clama al cel. 

Amb tot, tenim molt clar que defensarem la nostra
postura, que ens manifestarem, protestarem davant
tots els estaments perquè per als productors és im-
prescindible arribar a un pacte que solucione els pro-
blemes que tenim. Anirem a per totes. Començàrem
el passat “Viernes 13” de gener -tornem a un símil
de pel·lícula-, protestant davant els màxims repre-
sentants del colonialisme alemany, Aldi i Lidl. Però,
continuarà....
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camp valenciàACTUALITAT

OPINIÓN // Combustible a precio de oro
por Luis Javier Navarro
Miembro de la Comisión Ejecutiva de LA UNIÓ

El gasóleo agrícola no  para de
subir, como también lo hace la

electricidad, el gas, los piensos;
es decir, la mayor parte de los
costes de producción que hemos
de emplear los agricultores y ga-
naderos de la Comunitat Valen-
ciana en nuestra actividad diaria.
La intención de la Unión Europea
es modificar la Directiva de Im-

puestos sobre los productos de Energía y Electrici-
dad, a instancias de Alemania y otros países, y
eliminar de este modo la reducción de los módulos
fiscales que ahora posee el gasóleo agrícola. Se pre-
tende así armonizar los impuestos especiales sobre
la energía y eliminar la situación ventajosa del gasó-
leo agrícola que es más barato que el de automoción
porque está menos gravado con impuestos. 
Que el carburante que utilizamos los agricultores y
ganaderos se equipare con el que se emplea en la
automoción puede llevar a aumentar los problemas
de rentabilidad que tienen ya muchas de las explo-
taciones. Al final, y en poco tiempo, vamos a pasar
del anunciado y prometido gasóleo agrícola profe-
sional -del que el Gobierno y las organizaciones
agrarias Upa y Coag, que alabaron esta iniciativa, ya
parece que no quieren saber nada-, a subirnos aún
más si cabe el precio. 
Los agricultores y ganaderos no podemos repercutir,
tal y como sucede en otros sectores económicos,
esas subidas continuas de los inputs de producción
en los precios de las producciones que vendemos,
en gran parte porque no tenemos poder de decisión
a la hora de marcar los mismos en la cadena agroa-
limentaria.  

FISCALITAT // Gasóleo agrícola

El céntimo sanitario de la Generalitat provoca una subida
ilógica del gasóleo agrícola cuando está exento

LA UNIÓ de Llauradors denunció que las compañías
petrolíferas y gasolineras han aprovechado la aplica-
ción del nuevo céntimo sanitario (4,8 céntimos por litro)
con que la Generalitat ha gravado la gasolina y el ga-
sóleo de automoción para subir también de forma iló-
gica el del gasóleo agrícola. / REDACCIÓN

El día que entró en vigor la normativa que grava el gasóleo A
con el céntimo sanitario, el gasóleo B de uso agrario, ex-

perimentó sospechosamente, según LA UNIÓ, un aumento si-
milar a los 4,8 céntimos de euro, porque a la hora de poner
gasóleo agrícola en sus tractores los precios les han subido de
un día para otro en una horquilla que ronda los 2 y 5 céntimos
por litro, aumento que se une al registrado en los primeros once
días de enero. Sirva como ejemplo que en la primera localidad
de Cuenca, Minglanilla, el gasóleo agrícola lo pagaban los agri-
cultores a mediados de enero en poste (según los datos del
Ministerio de Industria) a 0,89 euros/litro mientras que en Utiel
o Fuenterrobles –ya en la provincia de Valencia- lo hacían a 1,06

euros/litro. La diferencia del gasóleo agrícola, según una u otra
provincia, fue de 0,17 euros/litro en aquel momento.

El Decreto-Ley del Consell sobre medidas urgentes para la re-
ducción del déficit en la Comunitat Valenciana es muy claro al
respecto, por lo que se refiere al Impuesto de las Ventas Mino-
ristas de Determinados Hidrocarburos.

En este sentido, se indica de forma textual que “el tipo de gra-
vamen autonómico para las gasolinas y gasóleo de uso gene-
ral será de 48 euros por 1.000 litros desde el pasado 10 de
enero y hasta el 31 de diciembre de 2012”, mientras que “el ga-
sóleo de usos especiales (agrario) y de calefacción será de 0
euros por 1.000 litros”; es decir, que queda exento de la apli-
cación del céntimo sanitario.

Para LA UNIÓ, las compañías petrolíferas y gasolineras, su-
puestamente, han aprovechado esta circunstancia para au-
mentar el precio del gasóleo B o agrícola en una cantidad
similar al llamado céntimo sanitario. Este hecho pondría de ma-
nifiesto la falta de escrúpulos y el oportunismo para que estas
empresas incrementen sus ya disparados beneficios.

LA UNIÓ ha solicitado a la Generalitat que vigile estas subidas
de precio del gasóleo B en las gasolineras de la Comunitat Va-
lenciana y abra un expediente a aquellas que se aprovechan
de la subida del céntimo sanitario para elevar al alza el del ga-
sóleo agrícola.

Ramón Mampel, secretario general de LA UNIÓ de Llauradors,
señala que “es intolerable que los grandes se apoderen y abu-
sen siempre de los más débiles sin que las Administraciones
hagan nada por evitarlo. Pasa ahora con el monopolio de las
grandes empresas petrolíferas en el precio de un input tan im-
portante para nosotros como es el gasóleo y nos pasa también
lo mismo con el precio que fijan a nuestros productos las gran-
des cadenas de distribución”. 
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UATAE-CV pide al Consell claridad en la financiación para
apoyar a Emprendedores y Pymes 

AUTÓNOMOS Y EMPRENDEDORES // Ayudas a pymes y emprendedores

A mediados de enero se publicó en
el Diario Oficial de la Generalitat Va-
lenciana el Decreto-ley que esta-
blece medidas urgentes de apoyo a
la iniciativa empresarial y a los em-
prendedores, microempresas y pe-
queñas y medianas empresas de la
CV. En este sentido, UATAE-CV, a la
que pertenece LA UNIÓ, considera
que se trata de un avance impor-
tante, aunque hay que perfilar algu-
nos aspectos. / REDACCIÓN

UATAE-CV apuesta -como pretende el Decreto-ley- por la re-
baja de las actuales cargas administrativas a la hora de ini-

ciar una actividad económica, así como por la supresión
establecida de tasas autonómicas para aquellos que inicien su
actividad durante los próximos doce meses y sólo del 50% para
los que lo hagan durante el año 2013.

Sin embargo, desde UATAE-CV se cuestiona que las fórmulas
de financiación de las empresas que contiene este Decreto-ley
se base en negociar con las entidades financieras que, a pesar
de las ayudas que han recibido, no se destacan precisamente
por la concesión de crédito a las pequeñas y medianas em-
presas y, menos aún, a los emprendedores.

La Generalitat especifica en el Decreto-ley que va a buscar fi-
nanciación para estas empresas aunque no dice de dónde pro-
vendrán los fondos, mientras adeuda en estos momentos unos

1.700 millones de euros, cifra que si se abonase ya cubriría
mucha de la financiación que actualmente buscan los empre-
sarios y trabajadores autónomos, entre los que se encuentran
agricultores y ganaderos, en las entidades financieras.

Finalmente, UATAE-CV ve innecesaria la creación  de un Con-
sejo Valenciano del Emprendedor porque un emprendedor es
un autónomo y precisamente, en estos momentos, las organi-
zaciones representativas de trabajadores autónomos están in-
mersas en el proceso de su reconocimiento y creación del
Consejo Valenciano del Autónomo, donde se podrían asumir
las funciones que se le pretenden asignar al primero y evitar,
de esta forma, una duplicidad de tareas.

UATAE-CV se presenta con fuerza al Consejo del
Autónomo de la Comunitat Valenciana

AUTÓNOMOS Y EMPRENDEDORES // Consejo del Autónomo de la CV

El desarrollo de la Ley 20/2007 del Estatuto del Trabajo
Autónomo, que regula los derechos colectivos de los
trabajadores autónomos, y tras el proceso de repre-
sentatividad estatal, la Conselleria de Educación, For-
mación y Empleo abrió el plazo para que las
or ga    nizaciones de autónomos presentasen la docu-
mentación  para optar a estar presentes en el Consejo
del Autónomo de la Comunitat Valenciana y determinar
su representatividad. / JOANMA MESADO

El Consejo del Autónomo es un órgano colegiado de carác-
ter consultivo al que le corresponderá el estudio, asesora-

miento y propuesta al Consell en materias socio económicas y
profesionales del trabajo autónomo y a través del Decreto que
crea este Consejo se va a medir la representatividad de las di-
ferentes organizaciones profesionales de trabajadores autóno-
mos, para lo que dispone hasta mediados de marzo para emitir
la resolución razonada de qué organizaciones son reconoci-
das como más representativas.

En este sentido, UATAE-CV ha realizado un esfuerzo para pre-
sentar en tiempo y forma la documentación requerida, con la
finalidad de optar a estar presente en el Consejo del Autó-
nomo para defender allí los derechos económicos y sociales
de los trabajadores autónomos, entre ellos, evidentemente,
los agrarios, que son representados en UATAE-CV por LA
UNIÓ. 

Para ello, ha presentado un listado completo de los casi
29.000 autónomos a los que representa UATAE-CV a través
de sus organizaciones integradas y que pertenecen a secto-
res de la agricultura, industria, construcción y servicios y que
han depositado toda su confianza en esta organización para
que les represente. 

Así mismo, UATAE-CV ha firmado numerosos acuerdos de in-
terés profesional con diversas empresas con el objeto de es-
tablecer las condiciones generales de contratación de los
autónomos vinculados a estas empresas bajo el régimen pro-
fesional del trabajador económicamente dependiente. 
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“Sólo con el autoempleo, ideas, innnovación y esfuerzo se
puede hacer frente a la crisis”

ENTREVISTA // MªJosé Landáburu Carracedo. Secretaria general de UATAE

La Unión de Asociaciones de Trabajadores Autónomos
y Emprendedores (UATAE) se constituyó hace ocho

años. ¿Con qué fines aparece?

UATAE surge desde el convencimiento de muchos de que la
discriminación histórica de las y los autónomos, su déficit en
términos de derechos y consideración pública, tienen y han te-
nido tradicionalmente un origen: la falta de unidad, la falta de
posicionamiento común en la defensa de los intereses que nos
son propios y de la dignidad que nos corresponde como ciu-
dadanos generadores de empleo, riqueza y bienestar social. 

Esa unificación, a nuestro juicio era necesaria, pero solo era
posible desde el respeto a la identidad de cada colectivo, a las
especificidades que lo definen, a la independencia de las or-
ganizaciones. Así surge UATAE, como una confederación de
organizaciones de todos los ámbitos de actividad económica,
de los distintos territorios y que afectan a colectivos de cual-
quier origen, que se unen en el proyecto común de la defensa
colectiva y la representación común de los trabajadores por
cuenta propia.

¿Qué servicios ofrece y a cuántos autónomos representa
en el Estado español?

Actualmente UATAE ESPAÑA agrupa a más de 354.000 autó-
nomos de todos los sectores y de todo el territorio español. Y
nuestros servicios y nuestro trabajo se dirigen a mejorar las
condiciones de vida y actividad de los autónomos y las autó-
nomas, así como fomentar y orientar hacia la actividad em-
prendedora en nuestro país. Nosotros tratamos de difundir el
trabajo autónomo como una posibilidad, como una opción de
vida y de desarrollo personal y profesional, y procuramos que
los proyectos que se inicien lo hagan en las mejores condicio-
nes de formación, capacitación, oportunidad y financiación de
sus promotores. Así mismo, formamos e informamos a los au-
tónomos en activo para que puedan desarrollar su actividad en
condiciones óptimas de competitividad, y en un marco de pro-
tección social y rentabilidad económica suficiente. Somos su
voz, reivindicativa frente a los poderes públicos, pero también
responsable.

En la época de crisis en la que nos encontramos y en la
que un factor de descontento en todos los sectores eco-
nómicos es el desempleo, ¿qué propone UATAE para fre-
nar la desocupación? 

Frente al paro que nos acucia, la opción es el autoempleo. Casi
la única alternativa en estos momentos para muchos hombres
y mujeres de este país de desarrollarse personal y profesional-
mente es iniciar una actividad por cuenta propia; tienen que
apostar por sí mismos, dejarse asesorar en ese camino, y re-
cibir todo el impulso y apoyos públicos, porque esta necesidad
es también la necesidad de un país en crisis de salir adelante.
Solamente una España llena de emprendedores, de ideas, de
innovación, de esfuerzo, tiene posibilidades de remontar la cri-
sis con prontitud.

Se habla de que en el marco de la globalización, hay que
fomentar el autoempleo y sugerir, promocionar que el
proceso productivo se quede en casa. ¿Por qué es buena
esta fórmula para frenar el desempleo? 

Desde luego que solamente a través de un nuevo modelo pro-
ductivo basado en la innovación, del valor añadido, de la es-
pecialización, de las ideas, vamos a construir un país
económicamente viable y socialmente sostenible. El autoem-
pleo es la clave del desarrollo futuro.

Pero, ¿qué debe cambiar para que los autónomos no
estén tan desprotegidos laboralmente hablando?

En los últimos años ha cambiado mucho el panorama socio
profesional de los autónomos. Ya desde 2003 se inició un pro-
ceso de reconocimiento jurídico y de aumento de protección
social de este colectivo, que tuvo su máximo exponente con el
estatuto del trabajo autónomo de 2007, pero que aún no ha fi-
nalizado. Todavía el tratamiento de nuestro marco legal, como
la consideración de la administración al respecto del colectivo,
no parte de principios de igualdad, ni desde la fiscalidad, ni del
fomento de la actividad, ni de los derechos sociales. Tenemos
aún un largo trecho que recorrer.

¿Cómo se traslada esta situación al sector agrario? 

Los agricultores son uno de los colectivos de autónomos más
castigados por la crisis. A la incertidumbre habitual de la acti-
vidad y a las ya múltiples presiones que sobre ellos ejercían los
mercados en sus distintas expresiones se ha venido a sumar
esta coyuntura desfavorable. No obstante, su reciente incor-
poración al RETA esperemos que acabe traduciéndose en una
mejora de sus condiciones, al menos en términos sociales.

UATAE defiende los intereses de los integrantes de mu-
chas asociaciones y organizaciones de todo el Estado
y, en este sentido, ha sumado el apoyo de LA UNIÓ de
Llauradors i Ramaders. Así se ha constituido UATAE Co-
munitat Valenciana, de la que el secretario general de
LA UNIÓ, Ramón Mampel, es su presidente. ¿Qué pro-
puestas tiene la Confederación para este marco auto-
nómico? 

La valenciana es la cuarta comunidad en número de autóno-
mos del país; por tanto, es estratégica para la defensa y el
desarrollo del colectivo. Además de ello, la incorporación a la
organización de entidades tan importantes como LA UNIÓ de
Llauradors, tan representativas de los autónomos, en este
caso, agrarios de la Comunitat, junto con otras, como organi-
zaciones del transporte, la construcción, los profesionales de
las nuevas tecnologías, inmigrantes, mujeres, etcétera, han
conformado a UATAE-CV, como una organización pilar y eje
de UATAE España. No solo por el número tan significativo de



autónomos al que agrupa, sino también y especialmente por
la calidad del trabajo que desarrolla en términos de forma-
ción, de asesoramiento y de actividad pública en defensa del
colectivo. 

No cabe duda de que el liderazgo de Ramón Mampel, su com-
promiso con el proyecto y su entrega personal tiene buena
parte de culpa de este éxito asociativo.
.
¿Qué papel juega ya LA UNIÓ de Llauradors en esta or-
ganización?. Porque tratándose del sector agrario, ¿cómo
se traslada la defensa de los autónomos?. 

Los agricultores por cuenta propia son autónomos, tienen ne-
cesidades, reivindicaciones y problemáticas comunes con el
resto de autónomos de otras actividades; por tanto, pueden, y
así lo hacen, sumarse a otros colectivos de trabajadores por
cuenta propia en un proyecto común, un proyecto solidario,
comprometido, abierto y responsable como es el de UATAE-
CV, y en ese proyecto, el papel de LA UNIÓ es protagonista,
actor principal, compañero decidido y lider constante. La in-
corporación de los agricultores al proyecto a través de LA UNIÓ
significa que ahora van a participar también como autónomos
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en decisiones y procesos que les afectan, y que hasta ahora
ejercían otros en su nombre.

¿Qué les aportará a los agricultores y ganaderos valen-
cianos pertenecer a UATAE?

Como hemos visto, ahora tienen una organización intersectorial
de autónomos en su comunidad en la que participan activa-
mente, a través de la cual deciden e influyen en las decisiones
y en las políticas que les afectan, a través de la cual acceden a
las ayudas públicas, pueden formarse, informarse, trasladar
sus reivindicaciones, sus ideas y sus problemáticas. Ahora son
parte de algo mayor, más fuerte, de una casa común que les
tiene en cuenta.

Hablemos de cifras. ¿Cuántos autónomos hay actual-
mente en la CV y a cuántos representa UATAE-CV? 

UATAE ESPAÑA representa actualmente a más de 350.000 au-
tónomos, y UATAE-CV ha acreditado recientemente, ante la
normativa que crea el Consejo del Autónomo de la Comunitat
Valenciana, representar en el ámbito que le es propio a casi
29.000 autónomos. 

LA UNIÓN // Adhesiones

La Unión de Uniones continúa su fase de crecimiento 
y consolidación 

Recientemente se ha integrado la organización andaluza
Agricultores y Ganaderos Unidos de Andalucía. Al acto

asistió el Coordinador Estatal de La Unión de Uniones, el bur-
galés José Manuel de las Heras. Se trata de una organización
profesional independiente que tiene como objetivo primordial
colaborar con todos los agentes del sector agrario andaluz para
aportar soluciones ante la profunda crisis e incertidumbre en el
que están inmersos los agricultores y ganaderos. 

Agricultores y Ganaderos Unidos de Andalucía surge ante una
situación cercana a la quiebra que padecen muchos agriculto-
res andaluces y se constituye como respuesta ante la preocu-

pación generalizada de los agricultores por la insostenibilidad
de la actividad en sus explotaciones y ante la insuficiente res-
puesta de las Organizaciones Profesionales Agrarias actual-
mente existentes en el agro andaluz, sobre todo ante la posible
firma del Acuerdo de libre comercio entre la Unión Europea y
Marruecos.

Por su parte, la Unión de Agricultores y Ganaderos de Castilla-
La Mancha, que ya cuenta con el reconocimiento de la Conse-
jería de Agricultura de la comunidad vecina, realizó su primer
congreso el pasado mes de enero, donde hubo una renova-
ción de cargos ante la creciente afiliación que está experimen-
tando en los últimos tiempos. 

En este congreso resultó elegido como nuevo secretario gene-
ral un histórico sindicalista agrario de Quintanilla de la Orden,
Julián Añover, que se ha marcado el reto de luchar por una re-
ducción de los costes de producción de las explotaciones para
aumentar la rentabilidad de las mismas. 

La Unión de Uniones de Agricultores y Ganaderos, or-
ganización de ámbito estatal donde se integra LA UNIÓ,
sigue con su fase de continuo crecimiento. Ahora se
suma Andalucía, mientras que Castilla-La Mancha
crece y se consolida. / REDACCIÓN
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MINISTERIO // Cotizaciones

LA UNIÓN solicita al ministro Cañete que trabaje para
mejorar la renta de los profesionales agrarios valencianos

El coordinador estatal de La Unión de Uniones de Agri-
cultores y Ganaderos, José Manuel de las Heras, ha so-
licitado al ministro de Agricultura, Miguel Arias Cañete,
la necesidad de establecer medidas para evitar la pro-
gresiva caída de la renta de los profesionales agrarios
y el excesivo endeudamiento que existe en el sector
que llega ya a unos niveles insostenibles. / REDACCIÓN

La reunión bilateral mantenida supone un primer paso hacia la
normalización institucional entre La Unión de Uniones y el Mi-
nisterio de Agricultura, tras la moción aprobada el pasado año
por el Senado donde se instaba al Gobierno a abrir los cauces
de interlocución con esta Organización Profesional Agraria de
ámbito estatal. El Ministro reconoce la labor y la representativi-
dad de La Unión de Uniones. 

La renta de los agricultores y ganaderos españoles bajó en 2011
un 3,4%, según las primeras estimaciones, mientras la europea
subió en ese mismo periodo un 6,7%; lo que agrava claramente
la asfixia económica de un sector muy endeudado. José Manuel
de las Heras considera que “los precios que perciben los agri-
cultores y ganaderos españoles se sitúan en la mayor parte de
los casos por debajo de los costes de producción y la situación
actual hace inviables un gran número de explotaciones agrarias.
Según los últimos datos del Instituto Nacional de Estadística en
el transcurso de los últimos diez años se ha producido el cierre
de 82 explotaciones diarias”.

Además, ha pedido a Arias Cañete que se arbitren soluciones
a los problemas que se originan en la cadena agroalimentaria
para evitar los abusos de poder y que se haga cumplir la nor-
mativa existente o se generen los instrumentos necesarios para
ello mediante un sistema de relaciones contractuales totalmente
transparente y efectivo. 

En relación a la reforma de la PAC, La Unión de Uniones ha en-
tregado al ministro de Agricultura su documento de posiciona-
miento al respecto, presentado ante la Comisión Europea y los
eurodiputados en Bruselas hace unas semanas. En este docu-
mento se reclama una nueva PAC que “mejore la garantía de las
rentas de las personas que viven del sector”. Para lograr ésto La
Unión ha propuesto entre otras medidas, y como ejes priorita-
rios los siguientes: 

- El establecimiento de un nuevo tramo de ayudas para los agri-
cultores profesionales que estarían asociadas a la producción.

- Incluir las medidas de mercado en el primer pilar (ayudas di-
rectas) y no en el segundo pilar, de desarrollo rural.

- Que España haga un uso pleno de la flexibilidad facultativa
entre pilares prevista en el apartado 2 del artículo 14 de la pro-
puesta de Reglamento, según la cual cada estado miembro
puede traspasar un 5 % de los fondos del segundo pilar al pri-
mero, de ayudas directas.

Además, ha instado al nuevo equipo del Ministerio  y en atención
a esa nueva PAC más verde que propugna la Comisión Euro-
pea, que se busquen puntos de encuentro entre la actividad
agraria y la conservación del medio ambiente y la fauna, sin que
esta última suponga un obstáculo y un límite para la labor de los
agricultores y ganaderos. 

Ésta es una de las reivindicaciones que siempre ha man-
tenido por bandera La Unión de Uniones al entender

que el número de votos de cada organización agraria debe
ser el que marque la representatividad de cada una, evi-
tando así circunstancias como las que se viven en estos
momentos en las que el peso de cada una depende, en
casos como el de Castilla y León, Catalunya o Madrid, del
voto que emiten los profesionales; en otros casos, depen-
den del titular de la cartera de Agricultura en materia agra-
ria, mientras que en la mayoría de los casos, de los
resultados de unos comicios celebrados hace mucho
tiempo y, por tanto, son procesos caducados.  
La celebración de estas elecciones marcará de una ma-
nera clara y meridiana la representatividad del campo del
conjunto del Estado español. 

La Unión de Uniones considera muy positiva para
el sector la propuesta lanzada por el ministro de
Agricultura, Alimentación y Medio Ambiente, Miguel
Arias Cañete, de “desarrollar un proceso electoral
de ámbito estatal que fije la representatividad de las
Organizaciones Profesionales Agrarias. / REDACCIÓN

REPRESENTATIVIDAD // La Unión de Uniones
valora positivamente la propuesta

Visto bueno de Cañete a
abrir un proceso electo-
ral que fije la representa-
tividad de las OPAs
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LA UNIÓ de Llauradors denuncia que la major part dels par-
lamentaris europeus, amb el seu vot a favor de l'Acord d'As-

sociació entre la Unió Europea i el Marroc, van en contra dels
interessos dels seus ciutadans -en este cas els llauradors i els
consumidors- per a beneficiar a les grans empreses d'ambdues
bandes del Mediterrani. 

LA UNIÓ agraïx el suport dels eurodiputats espanyols i valen-
cians, que han votat en contra de l'Acord, però ressalta l'escàs
pes que tenen dins dels seus respectius grups parlamentaris i
que s'ha vist reflectit en el resultat final de la votació amb 398
vots a favor, 175 en contra i 50 abstencions. Resulta també con-
tradictori que la Comissió d'Agricultura del Parlament Europeu
votara en contra de l'Acord i la de Comerç Internacional a favor,
el que posa de manifest que “l'agricultura és de nou moneda de
canvi en la política exterior de la Unió Europea”. 

Esta organització professional agrària indica que l'acord es rea-
litza a esquenes del sector, sense cap tipus d'estudi sobre l'im-
pacte en el sector europeu de fruites i hortalisses i sense
compensacions per a les explotacions hortofruitícoles que van
a resultar afectades. LA UNIÓ qüestiona la falta de reciprocitat
en la importació de productes de tercers països al mercat co-
munitari. 

LA UNIÓ de Llauradors qualifica de “molt negatiu” el
suport de la Comissió de Comerç Internacional del Par-
lament Europeu (INTA) al nou acord agrícola amb Ma-
rroc que serà, sense dubte, molt perjudicial per als
productors hortofruitícoles de la Comunitat Valenciana.
/ REDACCIÓ

ACORD ENTRE LA UNIÓ EUROPEA I EL MARROC // Conseqüències

LA UNIÓ considera “molt negatiu” per als productors
valencians l’acord definitiu entre la Unió Europea i el
Marroc

En este sentit Ramón Mampel, secretari general de LA UNIÓ,
afirma que “no es pot tolerar l'entrada de produccions en les
quals s'han emprat fitosanitaris prohibits en la Unió Europea,
però acceptats per exemple al Marroc i que, per tant, no donen
garanties als nostres consumidors”. També resulta qüestiona-
ble de l'acord els beneficis socials sobre la població i llauradors
marroquins doncs el capital i la producció agrícola estan en
mans de grans empreses amb capital europeu o, fins i tot, de
la pròpia casa real marroquina, tot això a costa de l'agricultura
familiar europea. 

LA UNIÓ critica així mateix l'incompliment sistemàtic dels
acords amb el Marroc i l'excessiva complaença de la Comissió
Europea referent a això. L'Oficina Europea de Lluita contra el
Frau ha confirmat estes irregularitats que es basen en l'incom-
pliment del contingent i a introduir producte per baix del preu
mínim establit. Ara s'obre la porta a nous incompliments en aug-
mentar l'entrada en la Unió Europea de productes hortofruití-
coles fins a ara amb protecció (Veure gràfic adjunt). 

Amb les pitjors dades de l'atur agrari al gener dels últims
quinze anys no fa falta assenyalar que un acord com el signat
al Marroc podria incrementar encara més unes xifres terribles
per a l’Estat espanyol. Així, Ramón Mampel assegura que
“este nou acord perjudicarà a l'economia i l'ocupació a la Co-
munitat Valenciana en uns moments on l'atur seguix creixent
de forma alarmant i, a més, amb unes perspectives encara si
cap pitjors, posant en perill molts llocs de treball directes i in-
directes”.

Producte Contingent Període Preu entrada
(tones) d’importació en €/quilos

a la UE 

Bresquilla Lliure 11/06 a 30/09 0,491 

Cogombre 15.000 01/11 a 31/05 0,449 

Taronges Lliure 01/12 a 31/05 0,264 

Tomata 285.000 01/10 a 31/05 0,461 

01/10 a 31/01 0,424 

Carabasseta 50.000 01/02 a 31/03 0,413 

01/04 a 20/04 0,424 

Carxofa Lliure 01/11 a 31/12 0,571 

All 1.500 

Llima Libre 

Albercoc Lliure 01/06 a 31/07 0,645 

Meló Libre 

Clementines 175.000 01/11 a 28/02 0,484 

Pimentó Libre 

Raïm de Taula Lliure 21/07 a 20/11 0,358 

Meló d’Alger Libre 

Sense límit 01/11 a 31/03 

Maduixa 3.600 01/04 a 30/04 

1.000 01/05 a 31/05 

PRODUCCIONS A LES QUE AFECTA EL NOU 
ACORD D’ASSOCIACIÓ ENTRE EL MARROC 

I LA UNIÓ EUROPEA
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LABORAL // Pensiones

El Gobierno aprueba el
aumento del 1% para las
pensiones mínimas 

Este año, sin embargo, el Gobierno ha establecido, en ma-
teria de pensiones mínimas para el 2012, un incremento ge-

neral del 1% para las pensiones abonadas por el sistema de la
Seguridad Social. 

Por otra parte, se abonará una paga única, antes del próximo
1 de abril, para compensar la pérdida de poder adquisitivo en
2011 por la desviación del IPC, dirigida a los perceptores de
complementos por mínimos, pensiones no contributivas de la
Seguridad Social, pensiones del Servicio Obligatorio de Vejez
e Invalidez (SOV) no concurrentes, de prestaciones por hijo a
cargo con 18 o más años de edad y una discapacidad igual o
superior al 65% y del subsidio de movilidad y compensación
para gastos de transporte.

Los empleados de hogar, en
el Régimen General 

Ya está en vigor el
real Decreto que

regula la relación la-
boral de los emple-
ados de hogar con
quienes trabajan y
su integración en el
régimen general,
equiparando algu-
nas de las presta-
ciones que no
tenían hasta ahora.

El salario mínimo
es el salario mí-
nimo interprofesio-
nal de 624 €/mes y
se aplicará pro-
porcionalmente a
las horas de trabajo. Se debe  proporcionar un recibo de
salario mensual al trabajador. Además, se regula la pres-
tación de incapacidad temporal  hasta ahora inexistente
en el anterior régimen, pero no se estable protección por
desempleo.

El año pasado por estas mismas fechas quedaba sus-
pendida la revalorización anual de las pensiones míni-
mas como consecuencia de las medidas extraordinarias
y urgentes para la reducción del déficit público adopta-
das por el anterior Gobierno socialista. / B. GARRIGÓS

JUBILACIÓN CON 65 AÑOS CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Con cónyuge a cargo 763,60 10.690,40 
Sin cónyuge (unidad familiar unipersonal) 618,90 8.664,60 
Con cónyuge NO a cargo 587,00 8.218,00
JUBILACIÓN MENOR DE 65 AÑOS CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES 
Con cónyuge a cargo 715,60 10.018,40 
Sin cónyuge (unidad familiar unipersonal) 578,90 8.104,60 
Con cónyuge NO a cargo 547,00 7.658,00 
Incapacidad permanente
GRAN INVALIDEZ CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Con cónyuge a cargo 1.145,40 16.035,60 
Sin cónyuge (unidad familiar unipersonal) 928,40 12.997,60 
Con cónyuge NO a cargo 880,50 12.327,00 
ABSOLUTA O CON 65 AÑOS DE EDAD CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Con cónyuge a cargo 763,60 10.690,40 
Sin cónyuge (unidad familiar unipersonal) 618,90 8.664,60 
Con cónyuge NO a cargo 587,00 8.218,00 
TOTAL CON EDAD ENTRE 60 Y 64 AÑOS CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Con cónyuge a cargo 715,60 10.018,40
Sin cónyuge (unidad familiar unipersonal) 578,90 8.104,60
Con cónyuge NO a cargo 547,00 7.658,00
TOTAL DERIVADA ENFERMEDAD COMÚN MENOR 60 AÑOS CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Con cónyuge a cargo 384,90 5.388,60 
Sin cónyuge (unidad familiar unipersonal) 384,90 5.388,60 
Con cónyuge NO a cargo 55% base mínima RG 55% base mínima RG
Viudedad CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Con cargas familiares 715,60 10.018,40
Con 65 años o con discapacidad = >65% 618,90 8.664,60
Entre 60 y 64 años 578,90 8.104,60
Menor de 60 años 468,50 6.559,00

Seguro Obligatorio de Vejez e Invalidez (SOVI)
PENSIONES SOVI CUANTÍAS MENSUALES CUANTÍAS ANUALES
Vejez, invalidez y viudedad 395,70 5.539,80
Prestaciones SOVI concurrentes 384,50 5.383,00

Límite de ingresos para pensión mínima
LÍMITE DE INGRESOS (sin incluir la pensión) CUANTÍA ANUAL

Sin cónyuge a cargo 6.993,14
Con cónyuge a cargo 8.157,57
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FISCALIDAD // Novedades

El Gobierno da una vuelta de tuerca a los impuestos 
de los contribuyentes

Las principales novedades de estas disposiciones normati-
vas se pueden resumir de la siguiente manera: 

IMPUESTO SOBRE LA RENTA (IRPF)

MEDIDAS CON EFECTO A 1 DE ENERO DE 2011
• Vuelve la deducción por vivienda habitual para todos los con-
tribuyentes
• El nivel máximo de ingresos para poder aplicar la retención
reducida, tanto en nóminas como en los pagos fraccionados,
se sube nuevamente a 33.007,20 euros.

MEDIDAS CON EFECTO DESDE EL 1 DE ENERO DE 2012
(periodos impositivos 2012-2013)
•Se incrementa la cuota de gravamen en el IRPF para las de-
claraciones de renta de 2012 y 2013, tanto en la parte estatal
como en la autonómica. 
•Se incrementa el porcentaje de retención a cuenta del IRPF en
las nóminas a los trabajadores.
•Respecto a las nóminas en condición de administradores o
miembros de Consell de Administración, del 35 al 42%. 
• Se incrementa el porcentaje de retención tanto en rendi-
miento de capital como de pérdidas y ganancias, del 19 al 21%.
• Se incrementa la retención de alquileres de bienes urbanos,
pasando a ser también del 21%. 

(periodo impositivo 2012)
• Se prorroga para 2012 la reducción por mantenimiento o crea-
ción de empleo, del 20% del rendimiento neto para los autónomos. 

IMPUESTO DE SOCIEDADES
Las novedades más destacadas son:
• Las microempresas disfrutarán de un tipo reducido del
20% para los primeros 300.000 euors.
• La retención e ingresos a cuenta se eleva del 19 al 21%. 

IVA
Se prorroga hasta el 31 de diciembre de 2012 el tipo redu-
cido del 4% por la compra de viviendas, incluidos los ga-
rajes y otros anexos. 

IMPUESTOS DE BIENES INMUEBLES (IBI)
Es importante el incremento del Impuesto de Bienes In-
muebles (IBI) para bienes urbanos, que se aplicará en el
periodo 2012/2013, un incremento que puede llegar hasta
un 10% en inmuebles con revisiones catastrales anteriores
a 2002. 

ÚLTIMA HORA
El pasado 28 de enero se publicó en el Boletín Oficial del
Estado (BOE) la supresión de los incentivos económicos a
las nuevas instalaciones de producción de energía eléctrica
para cogeneración, renovables y residuos. 

Si bien la medida no afecta a las instalaciones que ya están
en marcha, a las que están preinscritas ni a las primas au-
torizadas. Por otra parte, el Gobierno central se reserva la
regulación de regímenes económicos específicos para el
sector.

LA UNIÓ porta temps demanant que s’incloguen a la Xarxa
Natura 2000 els arrossars del marge dret del Xúquer perquè

considera que complixen les mateixes característiques que la
resta de zones de cultiu d’arròs i que, a hores d’ara, sí que
estan incloses en esta xarxa.

Per això, ha presentat un dossier d’exposició dels fets des del
seu inici fins ara, així com una demanda formal per a què, tant
la consellera d’Agricultura, Maritina Hernández, com la conse-
llera d’Infraestructura, Territori i Medi Ambient, Isabel Bonig, for-
malitzen la inclusió, ja que esta sol·licitud depèn d’estes dues
conselleries.  

LA UNIÓ demana la inclusió del marge dret del Xúquer a
la Xarxa Natura 2000 i demana el suport als ajuntaments

ARRÒS // Xarxa Natura 2000

LA UNIÓ de Llauradors ha remès a la Conselleria d’A-
gricultura i a la de Medi Ambient tota la documentació
necessària per a incloure els arrossars del marge dret
del Xúquer dins la Xarxa Natura 2000. A banda, ha de-
manat el suport als alcaldes i grups municipals dels
municipis afectats per a poder fer realitat esta de-
manda dels arrossers. / REDACCIÓ

Els arrossars formen part de l’aiguamoll anomenat “Marjal i Es-
tany de la Ribera Sud del Xúquer”, i s’inclou al Catàleg d’Ai-
guamolls de la Comunitat Valenciana que es va aprovar l’any
2002, protegit en virtut de l’article 15 (referent a protecció de
les zones humides) de la Llei 11/1994, de 27 de desembre, de
la Generalitat d’Espais Naturals Protegits de la Comunitat Va-
lenciana. Però, tot i que no estan inclosos dins dels espais
Xarxa Natura 2000, formen part d’una àrea protegida per la le-
gislació valenciana sobre espais naturals protegits. 

Segons este Catàleg tenen valors biòtics, econòmics, culturals
i de protecció davant riscos naturals que són significatius o, fins
i tot, rellevants a escala de la Comunitat. L’extensió és de
3.436,19 hectàrees i afecta territorialment als municipis de Cor-
bera, Alzira, Polinyà del Xúquer, Riola, Fortaleny, Llaurí, Favara,
Cullera i Tavernes de la Valldigna. 

LA UNIÓ ha remès una carta a tots els alcaldes d’estos munici-
pis i representants dels diversos grups municipals amb l’objec-
tiu de què se sumen a la sol·licitut d’inclusió que pot afavorir als
arrossers del seu municipi. Per això, LA UNIÓ creu que la immi-
nent reforma de la Política Agrària Comunitària convertix la inte-
gració del marge dret del Xúquer dins la Xarxa Natura 2000 en
una qüestió vital per al sector arrosser en estos pobles. 
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Esta circunstancia supone que aquellos agricultores que quie-
ran solicitar la ayuda del Artículo 68 en el año 2012 tendrán que
gestionar los restos de la poda actual, triturándola e incorpo-
rándola al suelo o bien entregándola para biomasa. Los bene-
ficiarios de esta ayuda son agricultores de cultivos de secano
que lo soliciten anualmente, a través de la solicitud única, en el
periodo de 2012 y 2013. 

La dotación presupuestaria prevista será de 13,1 M de € en
2012 y de 14 M de € en 2013. El importe de la ayuda será de
136 €/hectárea para plantaciones en parcelas con pendiente
superior o igual al 10% y de 109 €/ha para el resto de planta-
ciones. En el caso de que las solicitudes superen las disponi-
bilidades presupuestarias, se aplicará un coeficiente reductor.  

LA UNIÓ informa que para poder solicitar las ayudas contempladas en el programa de apoyo al sector de los frutos de cáscara, con
el que se pretende evitar la quema en el campo de los residuos de poda, será necesario que estos residuos hayan sido tratados antes
del 31 de mayo del año de la solicitud. / REDACCIÓ

FRUTOS DE CÁSCARA// Ayudas

Ayudas complementarias a frutos de cáscara

El sector de la almendra de LA UNIÓ quiere reforzar la idea en el consumidor valenciano que en estos momentos
el precio de la almendra que se importa de Estados Unidos está por encima del precio que se paga al productor
valenciano y, sin embargo, está por debajo del precio medio que cobra un agricultor en California./ REDACCIÓN

LA UNIÓ reclama la verdad sobre la calidad de la
almendra importada de los Estados Unidos

FRUTOS SECOS// Importación

La única lectura que LA UNIÓ hace de este hecho objetivo
es que se está importando la almendra de peor calidad de

Estados Unidos y eso significa, a juicio de José Juan Cano
Verdú, responsable de la sectorial de Frutos Secos de LA UNIÓ,
“que los productos elaborados en nuestra comunidad con
estas almendras importadas son de baja calidad”.

Los consumidores deben saber que las empresas que utilizan
esta almendra importada en detrimento de la almendra valen-
ciana, hacen un producto, según LA UNIÓ, de mala calidad
además de hundir los precios nacionales y, en consecuencia,
contribuir a la desaparición del agricultor y del entorno medite-

rráneo que caracteriza el cultivo del almendro. LA UNIÓ re-
clama, así pues, que se diga la verdad y que el consumidor
pueda tomar las decisiones con conocimiento pleno del pro-
ducto que consume, hecho que indirectamente puede reper-
cutir en que se incremente el consumo de las almendras
producidas en la Comunitat Valenciana, que haría que aumen-
taran los precios y se salvara así el sector.

Finalmente, LA UNIÓ exige una vez más a la administración
que cumpla y haga cumplir la ley en referencia a la Declaración
de Oposición de la IGP Turrón de Alicante-Xixona, que planteó
LA UNIÓ a finales del año pasado.

La algarroba, al límite
FRUTOS SECOS // Algarroba

El cultivo de la algarroba se encuentra en estos mo-
mentos en una situación muy difícil y al límite de su
desaparición. LA UNIÓ considera que en poco tiempo
un gran número de profesionales puede abandonar el
cultivo y, como consecuencia, se puede producir una
pérdida depatrimonio y entorno paisajístico que su-
pone este fruto./ REDACCIÓN

José Monroig, responsable del Fruto de la algarroba en lasectorial de Frutos Secos de LA UNIÓ, considera que la es-
peculación, por una parte, y la importación de productos sus-
titutivos del garrofín, de origen asiático, por otra, han hundido
definitivamente el precio que recibe el productor y nos ha lle-
vado a la práctica desaparición del sector”.

LA UNIÓ, no obstante, está trabajando en estos momentos en
la búsqueda de alternativas para revitalizar el cultivo de la al-
garroba, para que el productor participe también en la cadena
de valor y que el dinero que genera el cultivo le repercuta. Así,
“los productores de algarroba podrán aumentar sus ingresos,
su renta, no abnadonarán tan fácilmente los cultivos y contri-
buirán a que se mantenga el paisaje y patrimonio de todos”,
asegura Monroig. 
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E sta plataforma, cuyo portavoz será el geógrafo Vicente
Bordonado, nace ante la imposibilidad de las autoridades

de encontrar soluciones eficaces y con la finalidad de abarcar
a todos los colectivos profesionales, técnicos, administrativos
y sociales implicados. 

Sus objetivos principales, según explica Santiago Pascual, se-
cretario local de LA UNIÓ en Elche, son “además de concien-
ciar a la población sobre la necesidad de luchar contra esta
plaga, conseguir una plataforma estable y unida, sin fisuras,
que exija a las autoridades tanto nacionales como europeas
los medios necesarios para combatir a este insecto”.

Y es que, para LA UNIÓ “en la lucha contra el picudo caben
todos”. Se trata de una cuestión “difícil y complicada” que
afecta a muchos ámbitos de la sociedad, por lo que “no se
puede dejar únicamente en manos de los técnicos, ya que
éstos no disponen de herramientas necesarias para su elimi-
nación”.  Según explica el secretario local de LA UNIÓ en

El pasado 26 de enero se dio a conocer en Elche una
iniciativa pionera denominada “Picudo Cero”, de cuyos
orígenes ha sido protagonista indispensable LA UNIÓ
de Llauradors./ ÈLIA ARMERO

INICIATIVAS // Para hacer frente a la plaga del picudo

LA UNIÓ impulsa en Elche la iniciativa “Picudo Cero” para
luchar contra esta enfermedad que afecta al palmeral

Elche, “la solución la tiene esta plataforma recién creada,
puesto que caminaremos todos de la mano formando una piña,
en lo que supone el mayor problema al que se ha tenido que
enfrentar el Parmeral de Elche en toda su historia”.

LA UNIÓ defiende que las palmeras no solamente tienen un
evidente valor medioambiental, sino que “también hemos de
añadirle su gran valor histórico, paisajístico, ecológico y eco-
nómico”, de ahí la importancia de luchar contra el picudo “de
una manera rápida y eficaz, con todos los medios necesarios,
porque ya ha afectado a más de 50.000 palmeras ilicitanas”. 

JohnDeere.com

 
 

  

 
 

  

 
 

 

   

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 
    

  

 
 

 

 
 

 

HERVAS MAQUINARIA, S.L.U.
Concesionario Ofi cial John Deere
L´Alcúdia (Valencia) Telf. 96 254.00.85 
Massanassa (Valencia) Telf. 96 125.32.65 
Alquerias del Niño Perdido (Castellón) Telf. 964.100.000

Prepodadora articulada 
de discos para árboles

www.hervasmaquinaria.com
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Con el objetivo de introducir al apicultor en la práctica de
nuevas técnicas de trabajo que permitan la diversificación

de sus sistemas de producción y comercialización, así como
conseguir un alto grado de profesionalización y calidad de sus
producciones, LA UNIÓ ha previsto realizar cursos a lo largo
de este año. 

El contenido de esta formación es muy variada, desde la cría de
reinas, apicultura ecológica, patologías apícolas y legislación,
manejo, alimentación y productos apícolas y su trazabilidad.
Estos cursos se impartirán, inicialmente, en Formentera del Se-
gura, Carlet, Vall d’Uixó y en otras localidades, de las cuales se
informará cuando se concreten.  

La formación para los apicultores es la mejor forma de que
estén actualizados sobre las nuevas normativas y tecnologías
que van saliendo en su ámbito de trabajo, así como sobre las
patologías y  las formas de combatirlas que se les pueden pre-

sentar en su día a día. Además, los cursos se complementarán
con visitas a diferentes colmenares según la temática de cada
curso. 

Para más información, puedes contactar con la técnica
del sector Tere Sevilla en el teléfono 963155740. 

LA UNIÓ programa cursos
para apicultores 

APICULTURA // Formación

Les gelades afecten a 70.000 hectàrees de cultiu amb
danys valorats en 75 milions d’euros

GELADES // Afecció al camp valencià

El fred continuat ha ocasionat gelades al camp valen-
cià i des de principis del mes de febrer, segons LA
UNIÓ de Llauradors, més de 70.000 hectàrees de cul-
tiu, fonamentalment de cítrics, han patit danys directes
i que estan valorats en 75 milions d’euros aproximada-
ment./ REDACCIÓ

Estes xifres són un avanç de les definitives ja que l’evolució
dels cultius i la valoració més concreta de l’afecció per les

baixes temperatures es podrà valorar més endavant perquè a
l’hora de tancar esta edició encara s’estaven produint episodis
de baixes temperatures. Els cultius més afectats fins ara són
les hortalisses, els cítrics, els fruiters de varietats primerenques
(bresquilla i nectarina fonamentalment), nespres i ametlers amb
la flor més avançada. 
Pel que fa a les hortalisses, pràcticament totes les de tempo-
rada han patit danys importants (carxofa, faves, creïlles, en-
ciam, cols i bròcoli, entre d’altres). Els danys en la carxofa, per
exemple, han sigut tan grans en determinades zones que una
gran part de la producció no servirà tampoc per a la indústria
conservera. Les gelades han provocat també danys en comp-
tadors d’aigua i han provocat badats en les canalitzacions de
reg.   
D’una altra banda, a les explotacions ramaderes situades a l’in-
terior de la Comunitat, la neu i el gel han dificultat l’accés a les
mateixes i han provocat un encariment dels costos de produc-
ció. S’ha produït també un augment del preu del combustible
per a calefacció i s’ha encarit l’alimentació del ramat perquè la
falta de pastura natural ha obligat a fer més despesa en pinso
i farratge.   
Amb tot, LA UNIÓ ha demanat a la Conselleria d’Agricultura que
extreme les inspeccions de la fruita que ix dels mercats per a
evitar l’enviament de mercaderia gelada que puga provocar un
enfonsament definitiu de la campanya, especialment en cítrics;

així com que ho trasllade al Govern central per a què no ho
facen altres comunitats autònomes. La consellera Maritina Her-
nández va expressar fa uns dies a LA UNIÓ el seu compromís
ferm en este assumpte. Per això ha sol·licitat que la fruita que
ha patit danys es destruïsca al camp amb l’objecte d’impedir
que isca als mercats i que afecte posteriorment al preu dels cí-
trics en perfecte estat.  Amb esta pràctica s’aconseguirà, al-
menys, que la indústria de transformació puga absorbir els
excedents de producció, que el consum s’incremente i que la
fruita que no estiga danyada obtinga un preu millor que l’ac-
tual. 
LA UNIÓ exigix, en este sentit, que s’actue amb contundència
amb aquells operadors comercials que, amb la finalitat d’ob-
tindre un benefici ràpid i propi, envien productes gelats als mer-
cats provocant  pèrdues al conjunt del sector. Per això, reclama
sancions exemplaritzants i públiques i que s’estudie la possibi-
litat legal de retirar la llicència d’activitat als qui es lucren, reite-
radament, a costa d’enfonsar el mercat. 
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La reforma de la Organización Común del Mercado en el sec-
tor del vino contempla la implantación del régimen de arran-

que de viñas durante las campañas 2008/2009, 2009/2010 y
2010/2011, circunstancia que ha permitido a los viticultores re-
tirar de la producción vitivinícola las superficies aceptadas y
percibir una prima por arranque. 

Estas ayudas para el arranque de viñedo las han recibido un
total de 2.031 beneficiarios en la Comunitat Valenciana por un
valor económico total de 1,7 millones de euros. Tanto en nú-
mero de hectáreas como de beneficiarios e importe económico
la Comunitat Valenciana está en segundo lugar por detrás de
Castilla-La Mancha, donde se han arrancado en esas tres cam-
pañas más de 68.000 hectáreas, de las casi 94.000 del total de
España. Entre Castilla-La Mancha (72,4%) y la Comunitat Va-
lenciana (5,4%) se ha arrancado prácticamente el 78% del vi-
ñedo estatal.

Los datos definitivos de arranque de viñedo ponen de mani-
fiesto que aquellas comunidades con una orientación a la cali-
dad y una posición consolidada en el mercado no se han visto
en la necesidad de recurrir al arranque. En este sentido, cabe

Arrancadas más de 5.000 hectáreas de viñedo tras 
el periodo establecido

VINO // Arranque de viña

Aumenta la población de conejos en los campos
FAUNA SILVESTRE // Plaga de conejos en Utiel-Requena y Vall d’Albaida

destacar las comunidades autónomas de La Rioja o el País
Vasco que no han solicitado ni una sola hectárea de arranque
o Castilla y León que apenas tiene 32 solicitudes. Por el con-
trario, en aquellas regiones productoras como la valenciana,
con una preponderancia de los vinos a granel, los titulares de
las explotaciones se han visto obligados a solicitar el arranque.

LA UNIÓ señala que una solicitud de arranque no se hace por
gusto sino por pura necesidad. El conjunto del sector vitiviní-
cola valenciano, incluyendo a la Administración, debería poner
sus ojos en aquellas iniciativas exitosas, tanto de dentro de la
Comunitat Valenciana como en otras zonas productoras del
Estado español o en la misma Francia, que ha solicitado un
porcentaje muy bajo de su superficie para arranque, mientras
que ese porcentaje en el caso de España ha sido demasiado
elevado.

Una vez concluido el periodo de arranque de viñedo
(2008-2011), se han arrancado en la Comunitat Valen-
ciana un total de 5.079 hectáreas, el porcentaje más
elevado tras Castilla-La Mancha, según datos del
Fondo Español de Garantía Agraria (FEGA)./ REDACCIÓN

En algunas comarcas de la Comunitat Valenciana
existe ya una sobrepoblación de conejos. LA UNIÓ de-
nuncia la pasividad de las Administraciones compe-
tentes y de la Federación de Caza que se ven
desbordadas y no plantean medidas efectivas para mi-
tigar los efectos de esta plaga./ REDACCIÓN

La plaga de conejos afecta de forma generalizada al con-
junto de la Comunitat Valenciana, aunque con especial vi-

rulencia a las comarcas de la Vall d’Albaida y Utiel-Requena.
En esta última zona, responsables de caza de la Conselleria de
Medio Ambiente alertaron hace poco en un estudio que la po-
blación de conejos cuadriplica lo aconsejable, con una media
de 4,5 animales por cada 100 metros cuadrados, cuando lo

lógico sería entre 1 y 1,5. Los agricultores temen los daños que
originarán los conejos durante la próxima primavera a los bro-
tes del viñedo.

En la comarca de Utiel-Requena los agricultores afectados
saben, por la información de las sociedades de cazadores y
agentes forestales, que todos los días se pueden cazar cone-
jos y por ello LA UNIÓ está informando a los agricultores y ca-
zadores al respecto. Esta organización agraria ha coordinado,
a través de sus oficinas en la comarca, un sistema para que
los agricultores puedan informar de las parcelas donde tienen
mayor población de conejos a los cazadores que tengan inte-
rés en cazar en las mismas.

LA UNIÓ desea que la Administración autonómica clarifique
urgentemente si lo de Utiel-Requena es extensible al resto de
zonas de la Comunitat Valenciana y poder trasladar esta ex-
periencia allí donde exista una mayor presencia de conejos en
los campos, así como instar a que todos los cotos no cobren
nada por cazar conejos hasta que la plaga esté en unos lími-
tes de población normales. Agricultores y cazadores deben de
ir de la mano, de forma coordinada por la Administración por-
que, por el momento, la presión cinegética es la única medida
para reducir los conejos, ya que la erradicación es práctica-
mente imposible. 
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Una radiografia de la Vila-real agrícola ha de tindre en compte les següents realitats: és una agricultura de
minifundi, sense mecanització, no hi ha relleu generacional, el perfil del professional és de gent gran,

sense possibilitats d’iniciatives, amb contractació de mà d’obra externa i, en general, estan poc formats.
Pel que fa a la situació comercial dels productes de la zona, predomina la producció de clementina, amb una

campanya curta i un cost mínim de producció que no està garantit, no existeix cap marca de qualitat i acostuma a haver una confu-
sió entre els consumidors i a això se li suma el gran problema dels preus que, lluny de solucionar-se, s’està agreujant any rere any i
és que les cooperatives i el comerç estan cedint als desitjos de les cadenes agroalimentàries.
Quines perspectives de mercat té l’agricultura de Vila-real? Doncs és una economia de subsistència, amb una tendència al cultiu sos-
tenible (residu zero i/o ecològic) i el llaurador es convertix en el gestor mediambiental. Hem de tindre molt present esta tendència eco-
lògica i, més encara, atenent a la nova Política Agrària Comuna (PAC) més verda, que propugna la Comissió Europea, en què es vol
que es busquen punts de trobada entre l’activitat agrària i la conservació del medi ambient.  Amb esta aposta, es podrà anar recu-
perant el mercat, eliminant l’especulació, pensant en els interessos comuns, concentrant l’oferta i formant-se i professionalitzant-se.
Exemples hi ha prou: el Banc de Terres, de Nules; Agroecologia, d’Almassora; Horts d’oci, de Sagunt; el Mercat  directe i la venda
per internet.
S’obre un bon ventall d’oportunitats per a què l’agricultura de Vila-real pose els ciments d’una trajectòria que es base en la recerca
del valor afegit dels productes que fan els llaurados i ramaders locals, tenint en compte que hi ha per davant un repte que aconse-
guir, el que cadascun tinga en compte per a què la seua producció siga millor. 

Com a alcalde de la ciutat de Vila-real, és per a mi un plaer
dirigir-me a tots vostés, a través d’aquest número de la re-

vista CAMP VALENCIÀ de LA UNIÓ de Llauradors, i amb motiu
de la Fira Citrícola Internacional de Vila-real, que celebrem per
primera vegada a la nostra ciutat.
En una conjuntura de crisi com la que patim, la clau no potser
una altra que la innovació, la qual ens ha valgut el títol de Ciu-
tat de la Ciència i la Innovació, i que farem clau en tots els sec-
tors de la nostra economia local, i especialment en el de la
citricultura.
L’agricultura ha estat des de sempre el sector clau en la nos-
tra ciutat i la nostra comarca, malgrat les grans dificultats que
ha hagut de sortejar, per això donar un nou impuls al sector
agrari i citrícola amb iniciatives com la Fira Citrícola Internacio-
nal de Vila-real ens enorgulleix. 
Per tots és ben sabut en quina situació es troben els nostres
camps de taronges i com avui en dia el llaurador valencià pa-
teix un enorme oblit, per la qual cosa aquest Ajuntament, i amb
especial fermesa la Regidoria d’Agricultura, hem donat suport
a aquesta iniciativa que no pretén altra cosa que oferir una
nova i diferent visió dels nostres cítrics, així com promocionar-
los internacionalment, fent conéixer els seus avantatges i a més
fent valer la capacitat dels nostres llauradors, empresaris agrí-
coles, emprenedors, restauradors, gastrònoms, etc. per a con-
tinuar renovant-se i oferir noves alternatives i virtuts de la nostra
taronja.
La participació de diferents empreses i associacions agràries,
així com de centres formatius, enginyers agrònoms, nutricio-

nistes, restauradors i negocis locals, ens permetrà conéixer
moltes i variades vessants del sector agrari i citrícola, ja que
comptarem amb la part més tradicional però també amb la més
innovadora, coneixent de primera mà l’aplicació de les noves
tecnologies al sector citrícola.
Des de l’Ajuntament de Vila-real tenim el ferm convenciment de
la fortalesa del sector agrari i citrícola, de les seues possibili-
tats i de totes les oportunitats que ofereix. Per això, creiem que
el treball dels llauradors i empresaris agrícoles és fonamental
per al desenvolupament del sector, de la nostra economia i
també de la sostenibilitat mediambiental. 
Aquesta Fira Citrícola Internacional de Vila-real, que es porta a
terme els dies del 8 a l’11 de març, a la nostra ciutat, és sense
dubte un nou impuls al sector, enaltir els valors més positius
d’aquest i un recolzament a les noves visions del sector, fent
possible que la citricultura continue sent un dels sectors més
importants de la nostra economia local, perquè recordar els
nostres origens i extraure d’ells els valors més importants és
una mostra del nostre sentiment de ciutat agrícola i de la nos-
tra estima a la taronja i els cítrics.
Només em resta agrair a totes les persones que participeu en
la Fira Citrícola Internacional de Vila-real la vostra presència i
el vostre suport, així com a l’organització, el seu treball in-
combustible, a tots i a totes us desitge que es complisquen
les vostres expectatives, i que aquesta I Fira Citrícola Interna-
cional de Vila-real obtinga el major dels èxits perquè això sig-
nificarà que la nostra agricultura guanyarà pes i èxit
internacionalment. 

SALUDA/ José Benlloch Fernández
Alcalde de Vila-real

ARTICLE/ Vila-real agrícola 
Per Pasqual Broch, Enginyer Tècnic Agrícola 
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Carles Peris representa una nova generació de llaura-
dors i ramaders que vol potenciar el futur del camp

reclamant més inversió i compromís tant de les adminis-
tracions com de la societat. Com a secretari comarcal de
la Plana Baixa de LA  UNIÓ pretén revitalitzar este sector
i, en este sentit, forma part d’una iniciativa molt interes-
sant, posada en marxa entre els municipis de Vila-real i
Les Alqueries. Del Banc de Terres ens parla Carles Peris
en esta entrevista • REDACCIÓ

Com apareix la idea de fer un Banc de Terres conjunt de
Vila-real i Les Alqueries?
La idea sorgix a través de la Comunitat de Regants de Vila-real,
que veient l’abandonament de terres que es produïx any rere
any i donada l’actual situació del sector, decidix posar-se en
contacte amb els dos ajuntaments, els quals demanen col·la-
boració a les diferents associacions agràries per a posar en
marxa el projecte del Banc de Terres.

“El Banc de Terres servix per a fomentar els valors 
agrícoles de la comarca i afegir valor al sector ”

Quines són les entitats que participen al projecte?
Les entitats participants al projecte són l’Ajuntament de Les Al-
queries, l’Ajuntament de Vila-real, la Comunitat de Regants de
Vila-real, LA UNIÓ de Llauradors i ramaders i FEPAC- ASAJA.

Què aporta cada entitat?
Les diferents entitats distribuïxen la informació sobre el projecte
a tot el sector agrari en general; també aporten els recursos hu-
mans i tècnics necessaris per a facilitar els tràmits i fer possible
l’arrendament.

Quins són els objectius del Banc de Terres?
Els objectius són evitar la degradació paisatgística per la proli-
feració de parcel·les agrícoles abandonades, el manteniment
d’ocupació al sector agrari i alimentari, facilitar l’aparició de
nous llauradors professionals, recuperar la superfície d’explo-
tacions agrícoles, el manteniment d’infraestructures agràries
(regadius, camins, etcètera) i intentar frenar la pèrdua de la su-
perfície agrària útil posant en valor les terres agrícoles.

Quina és la visió de LA UNIÓ de la comarca i quines me-
sures a més d’esta es podrien prendre per a donar un im-
puls i millorar la situació de la citriculura a la comarca?
La visió de LA UNIÓ de la comarca és, com no podria ser d’una
altra manera, implicar-se al màxim en este tipus de projectes
que servixen per a formentar part dels valors agrícoles de la co-
marca, per mitjà dels quals intentem que l’agricultura no es de-
value més i que vaja donant passos cap a endavant intentant
que els joves vegen una professió de futur al camp. A banda
del Banc de Terres s’haurien de prendre mesures amb  un bon
assessorament tècnic als llauradors per a poder realitzar un
canvi varietal, de manera que es poguera estructurar millor la
campanya citrícola per a evitar l’enfonsament de preus en de-
terminats mesos de la campanya i més suport de les adminis-
tracions en reformes com la PAC a Europa per a evitar la
competència deslleial de països tercers.

Quines són les principals funcions que tens com a se-
cretari comarcal de la Plana Baixa?
Defensar i promoure els interesos econòmics, socials, profes-
sionals i empresarials de tot allò que envolta l’agricultura i la ra-
maderia de la Plana Baixa incidint, sobretot, en la citricultura
que és el sector predominant de la comarca. I, d’una altra
banda intente apropar al màxim a totes les persones de l’àm-
bit rural a LA UNIÓ per a fer-nos més forts. 

Com veus la situació del sector agrari a la Plana Baixa?
Veig una situació no de color taronja, sinó de color negre, ja
que la crisi general, en tots els sectors, que en estos moments
estem patint nosaltres els llauradors i ramaders, ja fa molt de
temps que l’arroseguem. Però hem de combatre esta situació
amb força per a poder revertir-la i millorar la situació actual.

Què pot fer LA UNIÓ a la comarca?
Hem de seguir lluitant i reivindicant millores en els nostres sec-
tors tan afectats durant tants anys per a facilitar la incorporació
de noves generacions en les nostres explotacions i facilitar des
de les nostres oficines a tots els llauradors i ramaders, el seu
dia a dia, amb un bon servei. 

ENTREVISTA / Carles Peris, secretari comarcal 
de LA UNIÓ de la Plana Baixa 
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El objetivo de estas jornadas anuales es el de ayudar a los
apicultores de la Comunitat Valenciana a sacar el máximo

rendimiento a su producto, a enfrentarse a situaciones negati-
vas relacionadas con problemas sanitarios, así como aseso-
rarle en todo tipo de materias, ya sean legales, sobre
subvenciones o sobre política agraria.

En este sentido, el programa ha incluido asuntos de diversa ín-
dole e interés. El primero de los temas que se trató en esta con-
vocatoria fueron los Organismos Genéticamente Modificados
(OGM), a partir de la conferencia “OGMs: Todo lo que el api-
cultor necesita saber”, impartida por Teresa Pastor, directora del
laboratorio del Centro Integrado Apícola Valenciano (CIAV). Para
LA UNIÓ, el tema de los OGM es importante puesto que “puede
repercutir a la baja en el precio de la miel y esto puede provo-
car una mala imagen del producto a ojos del consumidor”. 

Francisco Beltrán, técnico de la Conselleria de Agricultura,
Pesca y Alimentación, habló sobre la distribución de las ayu-
das al sector apícola valenciano durante el año pasado. En este
sentido, hay que destacar que actualmente la administración
autonómica está en deuda con el sector, puesto que le debe las
ayudas del año pasado. Asimismo, se trató la problemática y
difícil situación que padece el sector con la charla  “Síndrome
de despoblamiento”, a cargo del apicultor Carles Barberà. Un
hecho está claro, objetivamente está comprobado que han
desaparecido el 20% de las colmenas y esto es difícil de solu-
cionar a no ser que se de un impulso a la investigación para
concluir en las medidas oportunas en relación a las sustancias
activas que tratan las patologías apícolas.

La Jornada finalizó con la ponencia “Identificación y control de
la Vespa Velutina”, que impartió Francisco Alonso Chávarri, ve-
terinario de la Consejería de Agricultura de La Rioja. La Vespa
Velutina, es una epecie asiática invasora que llegó a España en
2010 y que desde entonces ha atacado colmenas y ha cau-
sado importantes daños y una gran alarma entre los apiculto-
res. 

Para LA UNIÓ es fundamental conocer las diferentes enferme-
dades que pueden afectar a las abejas para prevenir los posi-
bles problemas de la miel y encontrar las soluciones más
eficaces.

LA UNIÓ de Llauradors ha realizado recientemente en
Denia la Jornada Apícola anual que viene desarrollán-
dose desde hace 14 años. Bajo el lema “Los apicultores:
guardianes de la biodiversidad”, la jornada acogió alre-
dedor de 100 productores de todas las comarcas valen-
cianas. / T. SEVILLA

• ENTREVISTA A LLORENÇ CAPSÍ. Membre de
la Comissió Executiva de LA UNIÓ

• La Conselleria de Agricultura suprime la
ayuda del 10% para seguros en agricultura
ecológica y en denominaciones de origen

La Jornada apícola de LA UNIÓ centra su atención en la
problemática del sector

APICULTURA // Jornada anual

Sumari
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AL DIA camp valencià

GENT D’UNIÓ //Llorenç Capsí. Membre de la Comissió Executiva de LA UNIÓ

“Hem d’aconseguir que el
discurs agrari, que no
només és econòmic, torne a
ser el motor de la nostra
societat”

Eres membre de l’Executiva de LA UNIÓ des de la nova
configuració al novembre de 2010. Què suposa esta

nova aposta i com enfoques les teues responsabilitats?

En una organització tan madura com LA UNIÓ és molt dificil
destacar aportacions personals. A més, la nostra particularitat
és precisament el treball en equip i la presa de decisions con-
juntes, d’una manera participativa i totalment democràtica. El
que m’agradaria destacar des d’estes pàgines en estos primers
moments és la tasca dels treballadors i tècnics de la casa, que
sempre faciliten que les responsabilitats siguen més fàcils de
portar. 

A quins sectors productors et dediques?

A la Ribera, ja sabeu, hi ha principalment cítrics i caqui i ma-
lauradament, la diversitat de cultius està perdent-se, tot i que a
títol personal, m’interessen tots els cultius sense excepció.

Parlem del sector del caqui. Quines són les principals in-
quietuds que tenen els productors valencians?

El caqui és el cultiu de moda per la seua rendibilitat. Des de LA
UNIÓ hem presentat un estudi de costos que fixa, exactament,
la situació conjuntural d’eixe cultiu i, alhora, deixa entreveure
que el caqui ha d’estructurar-se d’una manera diferent als cí-
trics per a mantindre’s en eixe estatus. Però, s’han d’afegir al-
gunes qüestions més, com ara l’expansió descontrolada del
cultiu arreu de la zona mediterrània, les pressions especulati-
ves en la comercialització, com a monocultiu, la propagació de
plagues (ceratitis) i malalties sobrevingudes (mycospharella),
l’alt cost de l’assegurança i el risc de “clementinització”, entre
d’altres.

L’actualitat indica una situació insostenible per les dife-
rents crisis que patixen els llauradors i ramaders en tots
els sectors. En este sentit, com es patix a les comarques
de la Ribera Alta i el Camp de Túria?

Tothom coneix la situació agrícola del País; per no repetir-ho vull
destacar la singularitat d’estes dues comarques; és a dir, la pro-
ximitat a València. Això significa que a la nostra problemàtica,
s’han d’afegir tangencialment els problemes que la situació ge-
ogràfica ocasiona: els PAI, els abocadors de fem, una pressió
fiscal molt elevada, els robatoris continus...una relació molt
complicada entre les ciutats i els pobles i el seu entorn, etcètera.

Quines solucions s’estan reclamant des de LA UNIÓ?

LA UNIÓ és conscient de la situació. Crec que les aportacions
de l’aparell tècnic i professional de LA UNIÓ són correctes;
estan a l’abast de tothom i es poden consultar. LA UNIÓ és un

referent per als professionals. Hem d’aconseguir des de la nos-
tra organització que el discurs agrari, que no només és un dis-
curs econòmic, sinó social i un model de relació, torne a ser el
motor de la nostra societat.

En este sentit, quines respostes estan donant les admi-
nistracions?

Cap ni una. I quan ho fan, pitjor ens va. El binomi política-eco-
nomia és una bomba i ens ha explotat entre les mans. Les di-
ferents administracions s’han imbricat tant en la vida
econòmica que no es distingix la relació entre esta i la política.
I això és una errada. Ni les administracions estan capacitades
per a donar resposta, ni els diferents sectors econòmics, ni la
mateixa ciutadania ha sabut dir-li el que necessitava. Uns exem-
ples d’això que dic és que una administració no ha d’estar per
a subvencionar empreses que s’empenyen en fer volar avions;
ni donar suport a negocis esportius a preu d’or... Tampoc ha de
donar ajuda a sectors econòmics pel simple fet de què ho re-
clamen, com un dret adquirit.  Les administracions han de fer
complir la llei i garantir el dret de la competència. La resta,
sobra.

En relació als joves, de quina manera es pot fomentar l’in-
terés pel sector agrari i el fàcil accés a esta professió?

A l’actualitat és impossible. Des del punt de vista econòmic no
pots dir-li a cap jove  que s’incorpore. Sempre m’ha agradat de
la nostra organització el discurs que utilitza lligat a la realitat. I
açò és veritat. Arreglem el nostre sector i després podrem diri-
gir-nos a les persones. Aleshores, a banda de poder oferir-los
una seguretat econòmica, els direm que el camp està en la
base de tot el desenvolupament social del món que coneixen i
disfruten. Els direm que al camp seran independents, que uti-
litzaran la tecnologia més avançada del món, que estaran pre-
parats professionalment mitjançant cursos, viatges i formació.
Que seran independents. Que se sentiran orgullosos de ser el
que són. Avui no podem però, des de LA UNIÓ, farem el que
estiga a les nostres mans per a arribar-hi. 
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Llorenç Capsí és membre de la Comissió Executiva de
LA UNIÓ des de l’últim Congrés, i entre les seues tas-
ques està la de coordinar les comarques de la Ribera
Alta i Camp de Túria i, pel que fa al seguiment dels pro-
blemes del camp, se centra en les tasques dirigides a
gestionar la informació dels sectors del caqui, de l’Àrea
de Joves i de la Fundació IVIFA de LA UNIÓ. / LLÚCIA LA-
BIÓS
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Quan en un mateix lloc de treball, en este cas en l’explotació ra-
madera, desenvolupen activitats treballadors de dues o més
empreses, com el titular de l’explotació i el personal de l’em-
presa integradora, estes dues empreses han de col·laborar en
l’aplicació de la normativa sobre prevenció de Riscos Laborals
segons indica l’article 24 de la Llei 31/95 de Prevenció de Ris-
cos Laborals. 

L’empresari titular del centre de treball; és a dir, el ramader,
haurà d’adoptar mesures per a què els altres empresaris pu-
guen rebre la informació i les instruccions adequades en refe-
rència als riscos existents en l’explotació i les mesures de
protecció i prevenció que es duen a terme mitjançant la dispo-
sició d’un Pla de Prevenció de Riscos Laborals adaptat a la
seua explotació ramadera.

Per això, LA UNIÓ oferix als afiliats que estiguen interessats, bé
per iniciativa pròpia o bé per una demanda de l’empresa inte-
gradora, un servei d’assessorament en esta matèria. A fi de
gestionar l’activitat preventiva es realitzarà una visita a les ins-
tal·lacions per tal d’avaluar els riscos i planificar les mesures de
prevenció, oferint al ramader la informació i formació necessà-
ria i un seguiment en la implantació i desenvolupament del Pla
de Prevenció de Riscos Laborals.

Per a iniciar qualsevol tràmit o consulta, en este sentit, es
pot informar a l’oficina de LA UNIÓ més pròxima al seu
domicili o posar-se en contacte amb l’Àrea d’Enginyeria
Rural de LA UNIÓ (96 353 00 36 /cparrado@launio.org;
964 49 40 56 / sromeu@launio.org).

L’objectiu de la reunió era clarificar diversos aspectes que van
eixir publicats als Mitjans de Comunicació per part de determi-
nats alcaldes on afirmaven que ells havien aconseguit la re-
ducció de les ponències de valor de terrenys qualificats com a
urbans i que, actualment, tenen una utilitat agrària. Quan en re-
a litat gràcies als recursos i a les gestions de LA UNIÓ, s’ha con-
tribuït activament a assolir este xicotet èxit. No obstant això, LA
UNIÓ va a continuar lluitant per a què els terrenys amb utilitat
agrària estiguen valorats com a tal.

En este sentit, Cadastre va informar a LA UNIÓ que les revi-
sions cadastrals es fan sempre per iniciativa dels Ajuntaments.
Per tant, són els ajuntaments els que, mitjançant el PGOU o
normes subsidiàries aprovades pel plenari de la corporació
local i amb el vist i plau de la Conselleria amb competències
en urbanisme, establixen si un sòl és rústic o urbà i Cadastre
únicament fa la valoració en funció del tipus de sòl. 

D’una altra banda, des de LA UNIÓ es va exposar la necessi-
tat d’una major coordinació entre ajuntaments, Cadastre i re-
presentants del sector abans d’establir ponències de valors
desmesurades que suposen increments espectaculars de l’IBI
i que, en moments de crisi com l’actual i amb rendibilitats agrà-
ries tant baixes, suposen un perjudici econòmic elevat per als
llauradors afectats. En esta línia, cal destacar que el valor ca-
dastral d’un immoble no pot superar mai el valor de mercat. 

Des de fa uns mesos, les empreses integradores estan
enviant cartes demanant a les explotacions ramaderes
que han de disposar d’un Pla de Prevenció de Riscos
Laborals, per tal de complir amb la normativa vigent. /
SUSANA ROMEU

Després dels desmesurats increments de l’IBI en deter-
minats municipis durant l’any 2011 i la campanya, amb
presentació de recursos, que va iniciar LA UNIÓ l’any
passat, el secretari general de LA UNIÓ, Ramón Mam-
pel, ha mantingut una reunió amb el Gerent Regional de
Cadastre. / REDACCIÓ

Les explotacions 
ramaderes integrades 
han de tindre un Pla 
de Prevenció de Riscos 
Laborals

ENGINYERIA RURAL // Prevenció de Riscos 
Laborals

LA UNIÓ es reunix amb 
Cadastre per a clarificar
les pujades de l’IBI en 
determinats municipis

IMPOSTOS // Reunió amb Cadastre
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En el arranque de viñedo se asignarán los derechos según
las hectáreas por las que ha recibido la prima por arranque.

Este número de derechos puede sufrir un ajuste porque el be-
neficiario tenga ya asignación de mosto y/o destilación con  an-
terioridad.

En el sector bovino, la prima de sacrificio en el caso de que el
beneficiario ya tenga derechos normales de pago único, se in-
crementará su valor con el límite de 5.000 € por derecho. Pero
si el beneficiario NO tiene derechos normales de pago único o
le falta importe por asignar, se le asignará un número de de-
rechos igual al número de hectáreas admisibles determinadas
en la Solicitud Única 2012 con el límite de 5.000 € por dere-
cho.Y, por último, si el beneficiario NO tiene derechos norma-
les de pago único, ni tampoco superficie admisible o le falta
importe por asignar, se incrementará el valor de sus derechos
especiales con el límite de 5.000 € por derecho y si no dispu-

En la campaña 2012-2013 está previsto que se asig-
nen derechos de pago único a los perceptores a la
prima al arranque de viñedo, la ayuda específica al
arroz, la ayuda por superficie a los frutos de cáscara, la
ayuda a las semillas y la prima por sacrificio del ganado
bovino / S. RAMOS

Los sectores del arroz, frutos de cáscara y semillas 
se desacoplan este año

AYUDAS // Pago Único

siera de derechos especiales asignados con anterioridad, se
le asignarán derechos especiales con el límite de 5.000 € por
derecho.

En los demás sectores que se desacoplan este año (frutos cás-
cara, arroz y semillas) se puede dar la siguiente casuística: 

• Si el beneficiario tiene derechos de pago único (DPU) defini-
tivos previos, el importe de referencia incrementa el valor de di-
chos derechos.

• Si el beneficiario NO tiene DPU definitivos previos, los dere-
chos se asignan en base a las hectáreas admisibles determi-
nadas del 2012 y el importe de referencia, -del cual se les ha
informado por carta a los interesados-, se distribuye entre el
número de derechos.

• Si el beneficiario NO tiene DPU definitivos previos propios
(solo posee derechos arrendados), los derechos se asignan en
base a las hectáreas admisibles determinadas no utilizadas
para justificar los derechos arrendados. Y si no dispone de su-
perficie libre suficiente para generar derechos, se le asignarán
derechos excepcionales.

Para consolidar los derechos provisionales en definitivos se de-
berá presentar la admisión durante el periodo de Solicitud
Única 2012, marcando la casilla destinada para tal fin cuando
se realice la Solicitud Única. 

Miquel Muñoz, de 71 anys, casat i amb dues filles, ens ha
deixat després de la seua lluita contra una llarga malal-

tia. El passat 28 de gener, els seus companys i segona fa-
mília de LA UNIÓ, estigueren donant-li l’últim adéu i
transmetent el condol general de tot el conjunt de l’organit-
zació a la família. 

Miquel Muñoz va ser un destacat sindicalista de LA UNIÓ de
la comarca de l’Horta Nord, un gran defensor dels interessos
d’un cultiu com la xufa, del conjunt del sector agrari i un lluita-
dor incansable de les causes dels professionals agraris. 

LA UNIÓ lamenta la mort de Miquel Muñoz, uns dels
fundadors de LA UNIÓ als anys 70 i fins fa poc res-
ponsable del sector de la Xufa, que va ser secretari
comarcal de l’Horta Nord i president del Consell Re-
gulador de la Xufa.  / REDACCIÓ

Mor als 71 anys Miquel Muñoz, un dels fundadors de 
LA UNIÓ i fins fa poc responsable del sector de la Xufa

Aquells que l’han conegut i han treballat molt amb ell, since-
rament, trobaran a faltar la seua companyia, la seua forma
d’expressar-se i, sobretot, la seua vehemència en la defensa
d’allò amb què creia fermament: el seu País i la terra en la que
va treballar i per la que va lluitar al llarg de la seua vida. 

AYUDAS PERIODO DE REFERENCIA BENEFICIARIOS NOTIFICACIÓN
Agricultores que hayan

ARRANQUE DE VIÑEDO 2010-2011 recibido prima por arranque Hectáreas
de viñedo de 2011

PROTEAGINOSAS
ARROZ
FRUTOS DE CÁSCARA Agricultores que hayan Importes
SEMILLAS 2007-2008 y 2008-2009 recibido ayudas durante el cobrados 
SACRIFICIO (BOVINO periodo de referencia

ADULTOS Y TERNEROS)
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Se trata de la subvención que concedía la Conselleria de
Agricultura para incentivar la suscripción de seguros, tanto

a los agricultores y ganaderos registrados en el Comité de Agri-

SEGUROS AGRARIOS // Ayudas

EXPROPIACIONES // En Alicante

LA UNIÓ de Llauradors manifiesta su sorpresa ante la
decisión de la Conselleria de Agricultura de eliminar la
subvención del 10% que tenían hasta ahora todos aque-
llos productores que en el momento de tramitar un se-
guro estuvieran inscritos en el Comité de Agricultura
Ecológica de la Comunitat Valenciana y en las Denomi-
naciones de Origen e Indicaciones Geográficas protegi-
das.  / L. PALACIOS

cultura Ecológica de la Comunitat Valenciana, como a todos
los registrados en las diferentes figuras de calidad.

El porcentaje de subvención base de la Conselleria de Agri-
cultura a la suscripción de los seguros para el año 2012 será
del 60% de la subvención concedida por la Entidad Estatal de
Seguros Agrarios (ENESA). Pero este porcentaje se incre-
menta desde la Generalitat este año de nuevo con un 10% adi-
cional para diversas parcelas, como es el caso de agricultores
profesionales, explotaciones prioritarias, socios de Organiza-
ciones de Productores, agricultores jóvenes o titulares de con-
tratos territoriales, para la uva de vinificación cuya tasa de
coste de seguro sea superior al 22%, para el pixat de cítricos
y para las líneas de retirada y destrucción de animales bovinos
y no bovinos.

Sin embargo de esta amplia lista de subvenciones adicionales
de la Conselleria de Agricultura para contratar el seguro agra-
rio desaparecen todas las correspondientes a parcelas inscri-
tas en las Denominaciones de Origen, en las Indicaciones
Geográficas Protegidas y en el Comité de Agricultura de la Co-
munitat Valenciana.

LA UNIÓ de Llauradors critica que precisamente sea la agri-
cultura ecológica o los productos con marcas de calidad
quienes paguen los platos rotos del descenso de fondos de
la Conselleria de Agricultura, ya que resulta contradictorio
que vayan “en contra de las políticas de la Unión Europea
que se dirigen a potenciar una agricultura cada vez más sos-
tenible y a todas aquellas que se basen en la calidad certifi-
cada”. 

LA UNIÓ encabeza en Alicante la defensa de los agri-
cultores ante situaciones de expropiación a través del
Departamento de Defensa del Expropiado. Este depar-
tamento centra su esfuerzo en dos colectivos de afecta-
dos por líneas eléctricas, de las cuales, a pesar de la
crisis, siguen en activo. / ANTONIO VILLALBA

Esta iniciativa surgió ante la detección de un importante nú-
mero de personas que denunciaban esta situación, así

como por la inquietud de los responsables comarcales tanto
de la Vega Baja como de L’Alcoià, José Manuel Pamies y Fran-
cisco Vañó, respectivamente. 

El hecho es que estos tendidos eléctricos atraviesan territorios
privados con trazados que abarcan desde Crevillente, Albatera,
Callosa del Segura y Orihuela, en la Vega Baja. Por su parte, en
L’Alcoià, los municipios involucrados con estos trabajos que
desempeña Iberdrola son Beneixama, Villena, Mirra o Cañada,
entre otros. 

Algunos de los trabajos de este departamento en la provincia
de Alicante se centran en obras importantes como son el AVE

en zonas de la Vega Baja, depuradoras, rondas, líneas eléctri-
cas o trazados de gas.

De este modo, además de conseguir llegar al grueso de la po-
blación y defenderles ante la injusticia y la indefensión de la ad-
ministración expropiante, en un sistema que expropia, ocupa y
luego paga, LA UNIÓ logra indemnizaciones para los afecta-
dos y consigue también estar presente donde el agricultor lo
necesita.

Conselleria suprime la ayuda del 10% para seguros en
agricultura ecológica y en denominaciones de origen

Intensa defensa de LA UNIÓ en los casos de afectados
por expropiaciones en Alicante
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V íctor Martínez, professor d'Economia Agrària de la Univer-
sitat Politècnica de València (UPV), va fer una jornada es-

pecífica de la proposta legislativa de reforma de la PAC en
matèria de pagaments directes als integrants del Consell Sin-
dical de LA UNIÓ per a què coneguen el seu contingut i els
punts a millorar i que, segons el professor, coincidixen amb les
que ha presentat LA UNIÓ a Brussel·les el passat mes de no-
vembre.

LA UNIÓ i l’Escola de Formació Mechor Botella de la Inster-
sindical Valenciana han signat un conveni de col·laboració

per a promoure la formació dels afiliats de LA UNIÓ per tal de
millorar la pràctica professional i, a més, es faran activitats for-
matives dirigides a prendre consciència de la realitat social. 

El Consell Sindical de LA UNIÓ assistix a una Jornada
sobre la PAC

FORMACIÓ // PAC

LA UNIÓ signa un conveni
amb l’Escola de Formació
de la Intersindical

LA UNIÓ, arran de la convocatòria de mobilitzacions en el
sector citrícola, està realitzant diverses xerrades informatives

per municipis com La Pobla de Vallbona (foto), Benicarló, Be-
naguasil, Vall d’Uixó, Antella, Sumarcàrcer, entre d’altres. Es van
exposar els motius de portar endavant les mobilitzacions, l’abús
de la distribució i la deixadesa de les administracions per a
posar solucions. 

L a problemàtica de la crema de la palla de l’arròs ha susci-
tat moltes opinions a favor i en contra d’esta pràctica. LA

UNIÓ, com es va anunciar ja en estes pàgines de l’anterior edi-
ció, considera que la millor solució per a evitar la crema és fer
un ús eficient de les aigües de l’entorn del Parc Natural de l’Al-
bufera. I és esta proposta la que ha centrat l’interés del Grup
Socialista europeu, que vol traslladar la idoneïtat o no de la
pràctica i les possibles solucions proposades pel sector. Així,
Andrés Perelló va visitar la zona de la mà dels màxims respon-
sables del sector de l’arròs de LA UNIÓ. 

Xerrades informatives
sobre la problemàtica dels
cítrics arreu de la CV

Andrés Perelló, eurodiputat
del PSOE, visita els
arrossars valencians
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Al llarg de la visita, la delegació de LA UNIÓ va estar acom-
panyada per Juan Vicente Safont, president d’Anecoop;

José Maria Planells, president de la Fundació Anecoop i per
Joan Mir i Francisco Borrás, director general i subdirector ge-
neral d’Anecoop, respectivament. 

És un camp d’assajos d’unes 20 hectàrees, en el qual els tàc-
nics d’Anecoop van mostrar diverses parcel·les, principalment
de cítrics, on es van poder comprovar els resultats que s’obte-
nen amb l’estudi de les varietats actuals i, sobretot, de noves
varietats. Malgrat que la investigació en cítrics és la part més im-
portant del treball, no es descuiden investigacions en hortalis-
ses, fruitals d’os, caqui o magrana. 

Durant la visita, l’interès va estar en les varietats tardanes de
clementines que s’estan estudiant i, sobretot, aquelles que s’es-
tan realitzant amb triploides per a evitar la pol·linització creuada.
Va quedar patent, a més, que les varietats no es poden co-
mercialitzar fins que no es tinguen garanties de què no hi hau-
ran problemes en la producció i comercialització, malgrat que
es tinguen bones condicions organolèptiques o de tamany,
però després pot presentar problemes com el del fruit anyívol
o l’aparició d’alternaria. 

LA UNIÓ s’ha reunit per primera vegada amb el partit polític
Units x València que compta amb regidors en alguns muni-

cipis valencians. Ramón Mampel, com a secretari general de
LA UNIÓ, va rebre a les oficines de l’organització a Carles
Chovi, secretari general de Units x València.

La Comissió Executiva de LA UNIÓ de Llauradors i Ra-
maders,encapçalada pel secretari general, Ramón
Mampel, va realitzar recentment una visita al camp d’ex-
periències d’Anecoop a la Masia del Doctor de la locali-
tat valenciana de Museros. / REDACCIÓ

La Comissió Executiva de LA UNIÓ visita el camp 
d’experiències d’Anecoop

VISITES// Al Camp d’Experiències d’Anecoop

LA UNIÓ es reunix 
amb el partit polític 
Units x València

LA UNIÓ de Llauradors ha mantingut una reunió amb l’euro-
diputada del PSOE, Josefa Andrés, com a integrant de la

Comissió de Comerç Internacional del Parlament Europeu
sobre l’acord UE-Marroc .  Segons l’eurodiputada, el que vol el
grup socialista europeu és un acord que done garanties i es
complisquen determinats acords que no perjudiquen l’agricul-
tura mediterrània. Per això, volen redactar una proposta de re-
solució, pactada amb el Partit Popular, on es recullen les
següents exigències: Actualització dels preus d’entrada, control
efectiu i real dels contingents, activació de la clàusula de sal-
vaguarda, control en matèria fitosanitària, línia pressupostària
de compensació de danys, entre d’altres.

LA UNIÓ es reunix amb
l’eurodiputada Josefa 
Andrés

Per a això, fan falta camps d’experimentació com el que dis-
posa Anecoop, que treballa junt amb l’IVIA, diverses universitats
i d’altres instituts d’investigació. 

Per tant, des de LA UNIÓ, com ve sent habitual en els darrers
anys, en les seues propostes de millora dels pressupostos de
la Generalitat Valenciana, exigix un increment de les partides
destinades a la investigació perquè és una de les mesures
més importants per a fer més competitiva la citricultura valen-
ciana. 
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